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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

فاز نخست سامانه مولدسازی با حضور وزیر اقتصاد
و رئیس سازمان خصوصی سازی رونمایی شد

جزییات جدید 
طرح مولدسازی

فرصت امروز: روز گذشــته از فاز نخســت سامانه مولدســازی دارایی های دولت با حضور وزیر اقتصاد و رئیس 
سازمان خصوصی سازی رونمایی شد. حدود سه هفته قبل بود که مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
ســه قوه در مورد مولدسازی )واگذاری( اموال مازاد دولت منتشر شــد. طبق مصوبه سران قوا، یک هیأت هفت 
نفره متشکل از معاون اول رئیس      جمهور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، وزیر کشور، وزیر راه و شهر      سازی، رئیس...

یک پلتفرم
۸0 میلیون خودرو!
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رشد آهسته اقتصاد جهانی برای دومین سال متوالی ادامه می یابد

اقتصاد 2023 از نگاه بانک جهانی

۸

مدیریتوکسبوکار
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فرصت امروز: بورس تهران، معاملات هفته جاری را با افت شــاخص ها آغاز کرد تا رنگ قرمز بورس 
در روز برفی پایتخت حسابی به چشم بیاید. شــاخص کل بورس تهران پس از آنکه هفته گذشته را 

با بازدهی مثبت 0.05 درصدی پشت ســر گذاشت، در اولین روز معاملاتی این هفته به افت 
0.7۸ درصدی رسید و بار دیگر در نیمه کانال 1.5 میلیون واحدی جای گرفت. نماگر هم وزن...

دماسنج اصلی تالار شیشه ای به نیمه کانال 1.5 میلیونی رسید

رنگ قرمز بورس در روز سپید تهران

نگـــاه
فناوری های جدید چطور 

اقتصادها را متحول 
می کنند؟

رونق هوش مصنوعی
راه انــدازی یک چت بات مبتنی 
به  بر هــوش مصنوعی موســوم 
جدیدی  عصــر   ،»ChatGPT«
را در حوزه هــوش مصنوعی رقم 
زده و نگرانی هــای زیــادی را در 
مورد تأثیر هوش مصنوعی بر بازار 
کار ایجاد کرده است. کارشناسان 
حوزه فناوری می گویند که هوش 
مصنوعــی در آینده نزدیک، جای 
انســان را در یک پنجم از مشاغل 
می گیرد. برخی پیش بینی ها نیز از 
اعداد بزرگتر و ترسناک تری سخن 
می گوینــد. فــارغ از نگرانی های 
مربوط به بازار کار، سوال این است 
که فناوری هــای جدید قدرتمند 
از جمله هــوش مصنوعی چطور 
اقتصادهــا را متحــول می کنند؟ 
در  »اکونومیســت«  هفته نامــه 
ســرمقاله هفته گذشــته خود با 
یادآوری درس هایــی از تاریخ، به 
اشــاره  انقلاب هــوش مصنوعی 
می کنــد و می نویســد: »بــرای 
فهمیدن اینکه چطــور نوآوری ها 
ممکن اســت اقتصاد یک کشــور 
را تغییــر دهند، می تــوان کمی 
تخیــل به خرج داد، امــا در مورد 
هــوش  ابزارهــای  جدیدتریــن 
مصنوعی اینطور نیست. فکر کردن 
به زمینه هایی کــه در آن چیزی 
شبیه به »ChatGPT« می تواند 

چشمگیری  به  طور  هم 
2بهره وری کارمندان را...
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فرصت امروز: دور شــدن از دیدگاه های جهانی سازی، اتفاقی است که 
پــس از پاندمــی کرونا رخ داد؛ روندی که از ســال 1945 تحت رهبری 
آمریکا در جهان شــکل گرفت و ریشــه آن در زنجیره عرضه ای است که 
زمینه را برای برقراری ارتباط بین تولیدکنندگان کالاها در کشــورهای 
مختلــف فراهم می کند. این زنجیره تامین امــا با همه گیری کووید-19 
مختل شد و حال در پی بروز تنش های ژئوپلیتیکی، دیدگاه جهانی شدن 
بیش از پیش به مخاطره افتاده است. جالب اینجاست که بیشترین سهم 
را در این میانه، کشوری برعهده دارد که خود زمانی جلودار جهانی شدن 
بوده اســت؛ وضعیتی که از نگاه هفته نامه »اکونومیســت«، به »بازی با 
حاصل جمع صفر« شــبیه اســت. در نظریه بازی و علــم اقتصاد، بازی 
مجموع-صفر )Zero-sum game(، یک مدل ریاضی از وضعیتی است 
که سود یک طرف دقیقا برابر با زیان طرف مقابل است و هیچ کس چیزی 
را به دســت نخواهد آورد، مگر آنکه دیگری چیزی را از دست داده باشد. 
بنابراین اگر مجموع سودهای شرکت کنندگان با هم جمع شود و مجموع 
زیان آنها از آن کســر گــردد، حاصل برابر با صفر خواهــد بود. به گفته 
»اکونومیســت«، آمریکا این جریان خطرناک جهانی را هدایت می کند و 
یک چرخش خطرناک به سمت یارانه ها، کنترل صادرات و حمایت گرایی 
در سراســر جهان را به راه انداخته است. به آغاز عصر تفکر با جمع صفر 

خوش آمدید!
بازی با حاصل جمع صفر

از سال 1945، اقتصاد جهان براساس سیستمی از قوانین و هنجارهای 
آمریکا اداره می شــود. این امر، یکپارچگی اقتصادی بی سابقه ای را ایجاد 
کرد که رشــد را تقویت کــرد، صدها میلیون نفــر را از فقر نجات داد و 
به غرب کمک کرد تا در جنگ ســرد بر شــوروی چیره شود. امروز این 
سیســتم در خطر است. کشورها برای اعطای یارانه به صنعت سبز رقابت 
کرده و جریان کالا و ســرمایه را محدود می کنند. منفعت متقابل از بین 
رفته و منفعت ملی، جای آن را گرفته اســت. به آغاز عصر تفکر با جمع 

صفر خوش آمدید!
سیســتم قدیمی قبلا هم تحت فشار بود؛ زیرا علاقه آمریکا به حفظ آن 
پس از بحران مالی جهانی 2009-2007 کاهش یافت، اما کنار گذاشــتن 
قوانین بازار آزاد توســط »جو بایدن« برای یک سیاست صنعتی تهاجمی، 
ضربه تازه ای به آن وارد کرده است. آمریکا یارانه های گسترده ای به مبلغ 
465 میلیــارد دلار برای انرژی پاک، خودروهای الکتریکی و نیمه هادی ها 
در نظر گرفته است. همه اینها با الزاماتی همراه هستند و تولید باید محلی 
باشد. بوروکرات هایی که وظیفه دارند سرمایه گذاری های داخلی را بررسی 
کننــد تا از نفوذ بی رویه خارجی بر اقتصاد جلوگیری کنند، اکنون خود بر 

بخش هایی که 60 درصد از بازار ســهام را تشکیل می دهند، تسلط دارند. 
دولتمردان نیز جریان صادرات هرچه بیشــتر به ویژه تراشه های پیشرفته 
و تجهیزات ســاخت تراشــه به چین را ممنوع می کنند. برای بسیاری در 
واشنگتن، سیاست صنعتی قوی، جذابیتی فریبنده دارد. این امر می تواند 
به برتری تکنولوژیک آمریکا بر چین کمک کند، چینی که مدت هاســت 
بــا مداخله دولت به دنبــال خودکفایی در مناطق حیاتی بوده اســت. از 
آنجایی که قیمتگذاری کربن از نظر سیاســی غیرممکن اســت، می تواند 
کربن زدایی را تقویت کند و این امید را منعکس می کند که مداخله دولت 
ممکن اســت در جایی که شرکت خصوصی شکست خورده، موفق شود و 
مناطــق مرکزی آمریکا را دوباره صنعتی کند. با این حال، پیامد فوری، به 
راه انداختن یک مارپیچ خطرناک به سمت حمایت گرایی در سراسر جهان 
بوده اســت. اگر یک کارخانه تولید تراشه در هند بسازید، دولت نیمی از 
هزینه را کاهش خواهد داد. اگر همین کارخانه را در کره جنوبی بسازید، 

می توانید از معافیت های مالیاتی سخاوتمندانه استفاده کنید.
دومینوی خطرناک حمایت گرایی

اگر هفت اقتصاد بازار دیگر که از ســال 2020، سیاســت های خود را 
برای بخش های »اســتراتژیک« اعلام کرده اند، با هزینه آمریکا به عنوان 
ســهم تولید ناخالص داخلی مطابقت داشته باشند، کل هزینه ها به 1.1 
تریلیون دلار خواهد رسید. کشورهایی که مواد خام موردنیاز برای ساخت 
باتری را دارند، به کنترل صادرات چشم دوخته اند. اندونزی صادرات نیکل 
را ممنوع کرده اســت. آرژانتین، بولیوی و شــیلی ممکن است به زودی 
به ســبک اوپک در تولید معادن لیتیوم خود همــکاری کنند. درگیری 
اقتصادی با چین بــه طور فزاینده ای اجتناب ناپذیر به نظر می رســد. با 
ادغام عمیق تــر چین با اقتصاد جهانی در آغاز قرن حاضر، بســیاری در 
غرب پیش بینی کردند که این کشور دموکراتیک تر خواهد شد. مرگ این 
امید - همراه با مهاجرت یک میلیون شغل تولیدی به کارخانه های چینی 
- باعث شــد آمریکا دیگر عاشق جهانی ســازی نباشد. امروز دولت »جو 
بایدن« از خطر وابســتگی به چین برای باتری ها نگران اســت، همانطور 
که اروپــا قبل از بروز جنگ در اوکراین به روســیه برای گاز متکی بود. 
دموکرات ها و جمهوری خواهان به طور یکســان نگران این هستند که از 
دســت دادن پیشتازی آمریکا در ســاخت تراشه های پیشرفته به تایوان، 
توانایی این کشور در توسعه هوش مصنوعی را تضعیف کند. یک فناوری 
مهم که پیش بینی می شود ارتش های آینده برای برنامه ریزی استراتژی و 

هدایت موشک ها بر آن تکیه کنند.
برخــی به ســادگی می خواهند از ثروتمندشــدن بیــش از حد چین 
جلوگیــری کنند، گویی فقیــر کردن 1.4 میلیارد نفر یا اخلاقی اســت 

یــا احتمالا صلح را تضمیــن می کند. برخی دیگــر عاقلانه تر بر افزایش 
تاب آوری اقتصادی آمریکا و حفظ برتری نظامی آن تمرکز می کنند. آنها 
اســتدلال می کنند که صنعتی شدن مجدد سرزمین های مرکزی آمریکا، 
حمایت از ســرمایه داری بازار را احیا خواهد کرد. در این میان، آمریکا به 
عنوان هژمون جهانی می تواند شــکایات کشورهای دیگر را برطرف کند. 
این تفکر اشتباه است. اگر سیاست های »حاصل جمع صفر« موفقیت آمیز 
تلقی شــود، کنار گذاشتن آنها سخت تر می شــود. حتی اگر آنها صنعت 
آمریکایی را بازســازی کننــد، تأثیر کلی آنها به احتمال زیاد با آســیب 
رساندن به امنیت جهانی، جلوگیری از رشد و افزایش هزینه های حرکت 
به سمت اقتصادی که مبتنی بر سوخت های فسیلی و مصرف بیش از حد 

منابع طبیعی نباشد، خواهد بود.
تفکر مجموع صفر اشتباه است؟

یک مشــکل، هزینه های اضافی اقتصادی آنهاســت. »اکونومیســت« 
تخمین می زند که تکرار ســرمایه گذاری های انباشته شرکت ها در صنایع 
جهانی فناوری، سخت افزار، انرژی پاک و باتری حدود 3.1 تریلیون دلار 
تــا 4.6 تریلیون دلار )3.2 تا 4.8 درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی( 
هزینه دارد. صنعتی ســازی مجدد قیمت ها را افزایش می دهد و بیشتر به 
فقرا آســیب می زند. تکرار زنجیره های تامین سبز، کاهش کربن را برای 
آمریــکا و جهان گران تر می کند. تاریخ نشــان می دهد که مقادیر زیادی 
از پول عمومی ممکن اســت هدر برود. مشــکل دیگر، خشم دوستان و 
متحدان احتمالی اســت. نبوغ آمریکا پس از جنگ جهانی دوم، این بود 
که متوجه شــد منافعش در حمایت از باز بودن تجارت جهانی است. در 
نتیجه علی رغم اینکه تا ســال 1960 تقریبا 40 درصد از تولید ناخالص 
داخلی دلاری جهانی را تشکیل می داد، جهانی شدن را دنبال کرد. امروز 
سهم آمریکا از تولید به 25 درصد کاهش یافته است و واشنگتن بیش از 
هر زمان دیگری به دوســتان نیاز دارد. ممنوعیت صادرات این کشور به 
تولیدکنندگان تراشه چینی تنها در صورتی کارساز خواهد بود که شرکت 
هلندی ASML و شــرکت ژاپنی توکیو الکترون نیز از تامین تجهیزات 
چینی ها خــودداری کنند. اگر دنیای دموکراتیک بــه عنوان یک بلوک 
عمل کنــد، زنجیره های تامین باتری نیز امن تر خواهند بود. با این حال، 

حمایت گرایی آمریکا، متحدان در اروپا و آسیا را آزار می دهد.
آمریــکا همچنین باید قدرت های نوظهور جهــان را جذب کند. بانک 
گلدمن ساکس می گوید تا سال 2050، هند و اندونزی سومین و چهارمین 
اقتصادهای بزرگ جهان خواهند بود. هر دو مبتنی بر دموکراسی هستند، 
اما دوســتان نزدیک آمریکا نیستند. تا ســال 2075، نیجریه و پاکستان 
نیز نفوذ اقتصادی خواهند داشــت. اگر آمریکا از ســایر کشورها بخواهد 

که چین را تحریم کنند بدون آنکه به آنها دسترســی کافی به بازارهای 
خود را بدهد، قدرت های در حال رشد، این پیشنهاد را رد خواهند کرد.

نجات جهانی شدن چگونه؟
نگرانی نهایی این اســت که هرچه درگیری های اقتصادی بیشتر شود، 
حل مشــکلاتی که نیاز به همکاری جهانی دارند دشوارتر می شود. نجات 
کشورهای در تنگنای بدهی همانند سریلانکا به دلیل مانع تراشی توسط 
چین به عنوان یک طلبکار بزرگ، دشوار است. اگر کشورها نتوانند برای 
مقابله با برخی مشــکلات همکاری کنند، رفع این مشــکلات غیرممکن 
خواهد شــد و جهان متعاقب آن آســیب خواهد دیــد. هیچ کس انتظار 
ندارد که آمریکا به دهه 1990 برگردد. درســت است که آمریکا به دنبال 
حفظ برتری نظامی خود و اجتناب از وابســتگی خطرناک به چین برای 
ورودی های اقتصادی حیاتی باشــد. با این وجود، این امر دیگر اشــکال 
ادغــام جهانی را ضروری تــر می کند. آمریکا باید بــه دنبال عمیق ترین 
همکاری ممکن بین کشــورها با توجه به ارزش های مربوطه باشد. امروزه 
این مهم احتمالا مستلزم تعدادی تالار گفت وگو و معاملات موقت است. 
به عنــوان مثال، آمریکا باید به توافقنامه مشــارکتی ترنس پاســیفیک 
بپیوندد، یک پیمان تجاری آســیایی که براساس توافق قبلی، آمریکا به 

نگارش آن کمک کرد، اما سپس آن را ترک کرد.
با توجه به چرخش حمایت گرایانه در سیاست آمریکا، نجات جهانی شدن 
ممکن اســت غیرممکن به نظر برسد، اما کمک کنگره به اوکراین نشان 
می دهد که رأی دهندگان تنگ نظر نیســتند. بررســی ها نشان می دهد 
که محبوبیت تجارت آزاد در حال بهبود اســت. نشــانه هایی وجود دارد 
کــه دولت بایدن به نگرانی های متحدان در مورد یارانه های خود پاســخ 
می دهد. با این وجود، نجات نظم جهانی مستلزم رهبری جسورتر آمریکا 
اســت که یک بار دیگر وعده دروغین تفکر مجموع صفر را رد کند. هنوز 
زمان وجود دارد که این اتفاق قبل از فروپاشــی کامل سیســتم، آسیب 
رساندن به معیشت بسیاری از مردم و به خطر انداختن لیبرال دموکراسی 
و ســرمایه داری بازار رخ دهد. این وظیفه ای بسیار سنگین و فوری است. 

صدای تیک تاک ساعت بلند شده و وقت دارد می گذرد.

بانکــداران بانک پاســارگاد در حرکتی خیرخواهانه و با هدف توســعه 
فرهنگ شایسته اهدای خون، خون خود را به  منظور تقویت سطح ذخایر 
خونی کشور و بهره مندی بیماران نیازمند به  صورت داوطلبانه اهدا کرده و 
گامی مثبت در جهت یاری رساندن به هم نوعان خود برداشتند. به گزارش 
روابط عمومی بانک پاســارگاد، گروه عملیات خون گیری سازمان انتقال 
خون تهران در روزهای دوشنبه و سه شنبه هفته گذشته )17 و 18 بهمن 
ماه( با حضور در ســاختمان مرکزی این بانک، با اســتقبال پاسارگادیان 

مواجه شــدند. بانک پاسارگاد در طول ســال های فعالیت خود همواره در 
انجام اقدامات خیرخواهانه پیش قدم بوده و این مهم تبدیل به یک فرهنگ 
فراگیر در بین بانکداران این بانک نیز شــده اســت که با تکیه بر فرهنگ 
پاســارگادی خود، در انجام امور خیر و رســالت های اجتماعی، حضوری 

پررنگ دارند.
گفتنی اســت که فراگیــری پاندمی کرونا در ســال های اخیر، مانع از 
اهدای خون توســط پاسارگادیان نشــده و علاوه بر اهدای خون، اقدامات 

خیرخواهانه و مؤثر بســیاری در بانک پاسارگاد برای جلوگیری از شیوع 
ویروس و بهبود بیماران کرونایی از جمله: امکان ویزیت مجازی بیماران از 
طریق دستگاه تله  مدیسین )Telemedicine( در پایگاه  تشخیص سیار 
در شهرســتان قم، اهدای کیت های تشخیص بیماری کووید-19 به ستاد 
ملی مقابله با بیماری کرونا اســتان تهران، اهدای تعداد 350 هزار ماسک 
N95 و همچنین تعداد 10 هزار واحد لباس مخصوص بیماران کرونایی به 

بیمارستان های علوم پزشکی سراسر کشور و... انجام شده است.

اهدای خون، اهدای زندگی
به رسم هر ساله، پاسارگادیان خون خود را اهدا کردند

به آغاز عصر تفکر با جمع صفر خوش آمدید

علیه جهانی شدن

تکنیک هایی برای سخت ترین تصمیم دنیای مدیریت
راهنمای قطع همکاری با کارمندان

قطع همکاری با کارمندان یا به زبان خودمانی اخراج آنها برای بیشــتر مدیران کاری ترســناک محســوب 
می شــود. هرچه باشــد کارمندان با هزار امید و آرزو در یک شرکت کار می کنند و قطع همکاری با آنها ضربه 
روحی بدی محســوب می شود. از طرف دیگر دنیای کسب و کار اصلا توجهی به این مدل محاسبات ندارد. به 
همین خاطر اگر معطل کنید، چه بسا برندتان در یک چشم به هم زدن شکست خورده و علاوه بر کارمندان، 
خودتان هم بیکار شــوید! اگر از مخاطب های پر و پاقرص روزنامه فرصت امروز باشــید، خیلی خوب می دانید 
ما برای هر مشکلی یک راه حل داریم. قطع همکاری با کارمندان هم دقیقا چنین وضعیتی دارد. البته این به 
معنای اخراج بی دلیل کارمندان نیســت. در عوض ما فقط شما را به یک ماجراجویی برای ساده تر کردن قطع 
همکاری با کارمندان دعوت می کنیم. اینطوری بعد از جلسه توجیهی و اخراج کارمندان دیگر احساس عذاب ...



فرصت امروز: پیش بینی ها از سال سخت اقتصاد در سال 2023 حکایت 
دارد و به نظر می رسد اقتصاد جهانی، کاهش سرعت رشد به همراه تورم را 
تجربه خواهد کرد. اقتصاد ایران نیز طبق پیش بینی بانک جهانی به رشد 
2.2 درصدی در این ســال خواهد رسید که نسبت به برآورد پیشین این 
نهاد بین المللی، نیم واحد درصد کاهش نشــان می دهد. علت اصلی این 
کاهش برآورد به عقیده کارشناســان بانــک جهانی، به رقابت نفتی ایران 
و روســیه برمی گردد. پس از آنکه روســیه به دنبال بروز جنگ اوکراین با 
تحریم های غرب مواجه شــد، مســکو نفت بیشتری به مشتریان آسیایی 
فروخت و به دلیل ارائه تخفیف بیشــتر، بازارهای ایران را از آن خود کرد. 
حالا این باخت نفتی به روســیه، خود را در برآوردهای تازه بانک جهانی 

نشان می دهد.
یافته های بانک جهانی نشان می دهد، رشد اقتصادی ایران در سال جدید 
میلادی به رقم 2.2 درصد خواهد رســید که نسبت به برآورد قبلی، 0.5 
واحد درصد کاهش داشته است. همچنین نرخ تورم ایران در این سال 44 
درصد پیش بینی شده است. رشــد تولید ناخالص داخلی واقعی ایران در 
ســال 2022 نیز 2.9 درصد برآورد شــده است که طبق پیش بینی بانک 
جهانی با طی روند نزولی در سال 2023 به رقم 2.2 درصد خواهد رسید. 
علت اصلی این کاهش، شــرکای تجاری کلیدی و رقابت صادراتی جدید 
با نفت تخفیفی روســیه عنوان شده است. براساس گزارش بانک جهانی، 
انتظار می رود تقاضای داخلی ایران به دنبال تاثیر تورم بالا بر درآمد واقعی، 
با کاهش مواجه شــود. تورم ایران برای ســال مالی2024-2023 به  طور 
میانگین 44درصد پیش بینی شده است. همچنین مطابق پیش بینی این 
نهاد بین المللی، رشــد اقتصادی ایران در سال مالی 2025-2024 به رقم 

1.99 درصد خواهد رسید.
سال دوم رشد به شدت آهسته

بانــک جهانی در آخرین گزارش دورنمای اقتصادی جهان با اشــاره به 
»ســال دوم رشد به شدت آهسته« می نویســد: پیش بینی می شود رشد 
اقتصاد جهانی به سومین رشــد ضعیف خود در سه دهه گذشته کاهش 
یابد و رشــد ســرمایه گذاری در بازارهای نوظهــور و اقتصادهای در حال 
توســعه کمتر از میانگین نرخ خود در دو دهه گذشته باقی بماند. هرگونه 
شوک نامطلوب اضافی می تواند اقتصاد جهانی را به سمت رکود سوق دهد. 
کشورهای کوچک به دلیل وابستگی به تجارت خارجی و تامین مالی، تنوع 

محدود، بدهی بالا و حساســیت به بلایای طبیعی به ویژه در برابر چنین 
شوک هایی آسیب پذیر هستند. اقدامات سیاستی فوری برای تقویت رشد 

و سرمایه گذاری از جمله یارانه های کشاورزی و سوخت موردنیاز است.
براســاس گزارش بانک جهانی، رشد اقتصادی جهان در مواجهه با تورم 
بالا، افزایش نرخ های بهره، کاهش ســرمایه گذاری و اختلال های ناشی از 
جنگ روســیه و اوکراین به  شدت کاهش خواهد یافت. با توجه به شرایط 
اقتصادی شکننده جهان، هرگونه تحول نامطلوب جدید همچون افزایش 
تــورم بیش از حد انتظار، افزایش ناگهانی نرخ بهره برای مهار آن، تجدید 
حیات همه گیری کووید-19 یا تشــدید تنش هــای ژئوپلیتیک می تواند 
اقتصاد جهان را به ســمت رکود ســوق دهد. به گفته بانک جهانی، این 
اولین بار در طول بیش از 80 ســال است که دو رکود جهانی در یک دهه 
رخ می دهد. بر همین اســاس، انتظار می رود رشد اقتصاد جهانی در سال 
2023، کاهش چشمگیری داشته باشد و به 1.7 درصد برسد؛ به طوری که 
ســومین رشد ضعیف اقتصاد جهان در نزدیک به سه دهه گذشته خواهد 
بود. این میزان رشــد، حدود 1.3 درصد نسبت به پیش بینی قبلی بانک 

جهانی پایین تر است.
رشــد اقتصادی جهان در ســال 2024 نیز 2.7 درصد پیش بینی شده 
است. انتظار می رود پس از اوج گیری تورم جهانی در سال 2022 و رسیدن 
آن به 7.6 درصد، تورم کل در سال 2023 در سطح 5.2 درصد باقی بماند 
و در ســال 2024 به رقم 3.2 درصد کاهش یابد. همچنین انتظار می رود 
کاهش رشد تولید ناخالص داخلی در سال 2023 گسترده باشد؛ به طوری 
که 95 درصد اقتصادهای پیشــرفته و نزدیک بــه 70 درصد از بازارهای 
نوظهور آن را تجربه خواهند کرد. طی دو سال آینده، رشد درآمد سرانه در 
بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال توسعه به  طور متوسط 2.8 درصد 
پیش بینی شده اســت که یک درصد کمتر از میانگین سال های 2019-
2010 است. در کشورهای جنوب صحرای آفریقا که 60 درصد فقر شدید 
را شامل می شود، انتظار می رود رشد درآمد سرانه در سال 2023-2024 
به  طور متوسط تنها 1.2 درصد باشد که می تواند به جای کاهش نرخ فقر، 

آن را افزایش دهد. 
مسابقه رشد در اقتصاد خاورمیانه

به گفته »دیوید مالپاس« رئیس بانک جهانی، با بدتر شــدن چشم انداز 
رشــد اقتصادی جهان، بحران پیش روی توســعه تشــدید خواهد شد؛ 

کشــورهای نوظهور با یک دوره رشد کند چندســاله مواجه هستند که 
ناشــی از بار بدهی های ســنگین و ســرمایه گذاری ضعیف است؛ چراکه 
ســرمایه جهانی توسط اقتصادهای پیشــرفته جذب می شود که با سطح 
بدهی بالای دولت و افزایش نرخ های بهره مواجه هستند. ضعف در رشد و 
سرمایه گذاری تجاری، بازگشت ویرانگر در شرایط آموزشی، بهداشت، فقر 
و زیرســاخت ها را تشدید خواهد کرد. غیر از چین، انتظار می رود رشد در 
بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال توسعه از 3.8 درصد در سال 2022 
به رقم 2.7 درصد در ســال 2023 کاهش یابد که نشانگر کاهش تقاضای 
خارجی به همراه تورم بالا، کاهش ارزش پول، سخت تر شدن شرایط تامین 
مالی و ســایر عوامل بازدارنده رشد است. پیش بینی می شود تا پایان سال 
2024، سطح تولید ناخالص داخلی در این اقتصادها تقریبا 6 درصد کمتر 
از ســطح موردانتظار قبل از همه گیری باشــد. سرمایه گذاری ناخالص در 
بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال توســعه در دوره 2024-2022 به 
 طور متوسط حدود 3.5 درصد رشد خواهد کرد که کمتر از یک  دوم نرخی 

است که در دو دهه گذشته حاکم بوده است.
میانگین رشد تولید ناخالص داخلی کشورهای خاورمیانه و شمال آفریقا 
)منا( در ســال 2022 حدود 5.7 درصد برآورد شده که بالاترین نرخ رشد 
این منطقه در یک دهه گذشــته اســت؛ چراکه صادرکنندگان نفتی این 
منطقــه از افزایش قیمت نفت و گاز و همچنیــن افزایش تولید بهره مند 
شــده اند. عراق، کویت و عربستان با رشد تولید ناخالص داخلی بیش از 8 
درصد به ترتیب بالاترین نرخ رشــد را در این منطقه دارند. با این وجود، 
منطقه خاورمیانه همچنان با مسائلی چون شرایط اقتصادی و مسیرهای 
رشد بسیار متفاوت، ســطوح بالای فقر و بیکاری در بسیاری از کشورها، 
رشــد پایین بهره وری نیروی کار، آســیب پذیری بالا و شرایط سیاسی و 
اجتماعی شکننده دست وپنجه نرم می کند. افزایش تورم و سخت تر شدن 
شرایط تامین مالی بر هزینه مصرف کنندگان تاثیر گذاشته است. بنابراین 
انتظار می رود رشد تولید ناخالص داخلی منطقه منا با طی روند کاهشی در 
ســال 2023 به رقم 3.5 درصد و در سال 2024 به رقم 2.7 درصد برسد 
که به  طور قابل توجهی نسبت به میانگین سال های 2019-2000 کمتر 
است. علت این مسئله، موانع ساختاری داخلی و اثرات ناشی از کاهش رشد 
اقتصادی جهان بیان شده است. کاهش برآورد رشد اقتصادی این منطقه 
ناشی از کاهش تدریجی در افزایش  اخیر درآمد صادرکنندگان نفت است.

رشد آهسته اقتصاد جهانی برای دومین سال متوالی ادامه می یابد

اقتصاد 2023 از نگاه بانک جهانی

بررســی نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل پاییز 1401 نشان 
می دهد که این شــاخص بعد از بهبود نســبی در فصل تابستان، بار دیگر 
تحت تأثیر موانع و عوامل تکراری نامســاعدتر شده و به رقم 6.05 رسیده 
است. براساس نتایجی که مرکز پژوهش های اتاق ایران از پایش ملی محیط 
کســب وکار ایران در فصل پاییز امسال منتشــر کرده است، این شاخص 
نسبت به فصل تابســتان، 2.89 درصد و نسبت به پاییز سال قبل، 1.78 
درصد نامساعدتر شده است. رقم شاخص ملی در فصل پاییز 6.05 )نمره 
بدترین ارزیابی 10 است( محاسبه شده است که تقریبا در محدوده فصل 
بهار امسال قرار دارد. نتایج پایش ملی محیط کسب وکار حاکی از آن است 
که در فصل پاییز امسال، فعالان اقتصادی مشارکت کننده در این پایش به 
ترتیب ســه مؤلفه »غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه 
و محصولات«، »دشواری تأمین مالی از بانک ها« و »بی ثباتی سیاست ها، 
قوانین و مقررات و رویه های اجرایی ناظر بر کسب وکار« را نامناسب ترین 
مؤلفه های محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند.

جغرافیای استانی شاخص ملی محیط کسب و کار نشان می دهد که در 
فصل پاییز 1401 اســتان های قزوین، آذربایجان غربی و خراسان جنوبی 
به ترتیب دارای مســاعدترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر 

استان ها ارزیابی شده اند. نکته قابل توجه این است که در پایش پاییز، عدد 
شاخص برای 61 درصد استان های کشور از شاخص ملی محیط کسب وکار 
کمتر بوده است که از بهتر بودن وضعیت آنها نسبت به میانگین کشوری 
حکایت دارد. همچنین اختلاف عدد شاخص محیط کسب وکار در بهترین 
و بدترین اســتان حداکثر معادل 0.85 واحد بوده که نشانگر نبود تفاوت 

قابل توجه در وضعیت عدد شاخص استان ها نسبت به یکدیگر است.
شاخص ملی محیط کسب وکار به تفکیک بخش های اقتصادی نیز از 
وضعیت نامناسب کسب وکارهای بخش خدمات حکایت دارد. براساس 
یافته های طرح پایش ملی محیط کســب وکار، میانگین ظرفیت فعالیت 
)واقعی( بنگاه های اقتصادی شرکت کننده در فصل پاییز معادل 43.51 
درصد بوده که نســبت به همین میزان در فصل تابستان 1401 با رقم 
41.15 درصد حدود 2.36 واحد افزایش یافته است. همچنین براساس 
نتایج این پایش در پاییز امســال، وضعیت محیط کسب وکار در بخش 
خدمات )6.07( در مقایســه با بخش های کشاورزی )5.83( و صنعت 
)5.96( نامناســب تر ارزیابی شــده است. در بین رشــته فعالیت های 
اقتصــادی برحســب طبقه بندی اســتاندارد ISIC.rev4 نیز رشــته 
فعالیت های »ســاختمان«، »املاک و مستغلات« و »فعالیت حرفه ای، 

علمی و فنی« دارای بدترین وضعیت محیط کسب وکار شناخته شدند. 
در نقطه مقابل رشــته فعالیت های »مالی و بیمه«، »استخراج معدن« 
و »ســلامت انســان و مددکاری اجتماعی« بهتریــن وضعیت محیط 
کسب وکار را در مقایسه با سایر رشــته فعالیت های اقتصادی در فصل 

گذشته داشته اند.
همچنین براساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط 
کســب وکار ایران در فصل پاییز امســال به رقم 6.12 )عدد 10 بدترین 
ارزیابی اســت( رسیده اســت که همانند وضعیت این شاخص در ارزیابی 
فصل گذشــته )فصل تابســتان 1401 با میانگین 6.12( است. میانگین 
ارزیابی محیط اقتصادی نیز در حالی عدد 6.50 محاسبه شده است که این 
میزان در ارزیابی فصل گذشــته 6.35 بوده است. میانگین ارزیابی محیط 
نهادی هم رقم 5.81 به دست آمده است که در فصل گذشته عدد 5.93 
ارزیابی شــده بود. بر این اســاس، محیط قانونی و حقوقی با عدد 5.35 و 
محیط مالی با عدد 8.20 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین محیط ها 
براســاس نظریه عمومی کارآفرینی شــین در فصل پاییز شناخته شدند. 
گفتنی است شاخص شــین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل مختلف 
در محاسبه، از دقت بیشتری نسبت به شاخص کل کشور برخوردار است.

شاخص ملی محیط کسب وکار در فصل پاییز به رقم 6.05 رسید

خزان کسب وکار با موانع تکراری

نگاه

فناوری های جدید چطور اقتصادها را متحول می کنند؟
رونق هوش مصنوعی

راه انــدازی یــک چت بــات مبتنی بــر هــوش مصنوعی موســوم به 
»ChatGPT«، عصــر جدیــدی را در حوزه هوش مصنوعــی رقم زده و 
نگرانی هــای زیادی را در مورد تأثیر هوش مصنوعی بر بازار کار ایجاد کرده 
اســت. کارشناســان حوزه فناوری می گویند که هوش مصنوعی در آینده 
نزدیک، جای انسان را در یک پنجم از مشاغل می گیرد. برخی پیش بینی ها 
نیز از اعداد بزرگتر و ترسناک تری سخن می گویند. فارغ از نگرانی های مربوط 
به بازار کار، سوال این است که فناوری های جدید قدرتمند از جمله هوش 
مصنوعی چطور اقتصادها را متحول می کنند؟ هفته نامه »اکونومیست« در 
سرمقاله هفته گذشته خود با یادآوری درس هایی از تاریخ، به انقلاب هوش 
مصنوعی اشاره می کند و می نویسد: »برای فهمیدن اینکه چطور نوآوری ها 
ممکن است اقتصاد یک کشور را تغییر دهند، می توان کمی تخیل به خرج 
داد، اما در مورد جدیدترین ابزارهای هوش مصنوعی اینطور نیســت. فکر 
کردن به زمینه هایی که در آن چیزی شبیه به »ChatGPT« می تواند هم 
به  طور چشمگیری بهره وری کارمندان را تقویت کند و هم آشکارا جایگزین 
آنها شود، از دیدگاه یک نویسنده ساده است؛ چت باتی هوشمند که از زمان 
عرضه اش در ماه نوامبر گذشته، توفانی در فضای مجازی به راه انداخته است.

عنوان »GPT« برای این چت بات - که نوعی الگوی زبانی خاص اســت 
generative pre-( »از سرواژه های »مبدل از پیش آموزش دیده مولد –

trained transformer( گرفته شــده اســت؛ ابزاری که درست همانند 
ماشــین های بخار، برق و پردازش کامپیوتری به خوبی به عنوان تکنولوژی 
همه منظوره در جهت اهداف عام المنفعه عمل می کند؛ یک نوآوری انقلابی 
که بهره وری تمام صنایع و مشاغل را افزایش می دهد. انقلاب های اقتصادی 
که به کمک GPTهای اولیه پا گرفتنــد، ایده هایی درباره میزان قدرت و 
نفوذ هوش مصنوعی به ما می دهند که این تکنولوژی چطور ممکن است در 

سال های پیش رو، اقتصاد کشورها را متحول کند.
»تیموتی برسنان« از دانشگاه استنفورد و »مانال تراجنبرگ« از دانشگاه 
تل آویو، در مقاله ای که در ســال 1995 منتشــر شــد، به ویژگی های یک 
تکنولوژی عام المنفعه اشــاره کردند؛ تکنولوژی که باید در صنایع مختلفی 
مورد استفاده قرار بگیرد، پتانسیلی درونی برای بهبود و ارتقای مداوم داشته 
باشد و به مکمل های نوآورانه امکان بروز بدهد؛ تکنولوژی که نوآوری هدف 
را در صنایع ایجاد می کند تا بتوانند از آن بهره ببرند. به نظر می رسد هوش 
مصنوعی که این روزها به  طور گســترده ای در جهان پذیرفته شــده و به 
کار گرفته می شــود، هر روز بهبود یافته و در زمینه های تحقیق و توســعه 
بیشتری به کار برده می شود. با این اوصاف پس انقلاب اقتصادی چه زمانی 

آغاز می شود؟
نخستین درس از تاریخ این است که حتی قدرتمندترین تکنولوژی های 
جدیــد هم برای ایجاد تحولات اقتصادی به زمان نیاز دارند. »جیمز وات«، 
اختراع ماشــین بخار خود را در ســال 1769 به ثبت رساند، اما در بریتانیا 
تــا دهه 1830 و در آمریکا تا دهه 1860، انرژی بخار نتوانســت بر آب به 
عنوان منبع ماشین بخار در صنایع غلبه کند. »نیکولاس کرافتز« از دانشگاه 
ساسکس می گوید که در بریتانیا، کمک نیروی بخار به رشد بهره وری تا پیش 
از دهه 1850 به اوج رســید؛ چیزی در حدود یک قرن بعد از ثبت اختراع 
»جیمز وات«. در مورد اســتفاده از برق، تمام پیشرفت های فنی کلیدی تا 
پیش از ســال 1880 به نتیجه رســیدند، با این حال اما رشد بهره وری در 
آمریکا بین سال های 1888 تا 1907 کند و آهسته شد. نزدیک به سه دهه 
بعد از به کارگیری نخســتین سیلیکون در مدار، »رابرت سولو« اقتصاددان 
برنده جایزه نوبل اقتصاد همچنان مشــاهده می کرد که عصر کامپیوتر در 
همه جا جریان دارد؛ به جز در آمارهای مربوط به بهره وری. در اواســط دهه 
1990 بود که بالاخره بهره وری ناشی از نفوذ کامپیوترها به زندگی و صنایع 

در آمریکا احساس شد.
شکاف میان نوآوری و تاثیر اقتصادی آن تا حدودی به دلیل نگرش و به 
کارگیری دقیق آن اســت. ماشین های بخار اولیه به  طور گسترده ناکارآمد 
بودند و مصرف زغال برای آنها بسیار هزینه بر بود. به  طور مشابهی، عملکرد 
خوب و خیره کننده ابزارهای جدید هوش مصنوعی نشان از پیشرفت بزرگی 
برای آن دسته از کســب وکارهایی دارد که نخستین رونق های کوتاه مدت 
ناشی از استفاده از آنها را در حدود یک دهه پیش تجربه کردند. برای مثال، 
دستیار مجازی سیری شرکت اپل در سال 2011 عرضه شد. »رابرت آلن« 
از دانشــگاه نیویورک در ابوظبی، با تاکید بر اینکه محدودیت های سرمایه 
می تواند روند پذیرش این ابزارها را کند کند، به این موضوع اشــاره می کند 
که در جریان صنعتی ســازی بریتانیا، تاثیر سســت و ضعیف نوآوری ها در 
رشد بهره وری، از کمبود سرمایه برای ساخت کارخانه ها و ماشین ها حکایت 
داشــت که به تدریج و با سرمایه گذاری مجدد سودهای کلان سرمایه داران 

مرتفع شد.
اقدامــات اخیر بر این موضوع تاکید دارند کــه برای جمع آوری آنچه به 
عنوان سرمایه ناملموس شناخته می شود، زمان لازم است یا دانش اولیه ای 
برای استفاده موثر از تکنولوژی های جدید. »اریک برینجولفسان« از دانشگاه 
استنفورد، »دنبل راک« از موسســه فناوری ماساچوست )MIT( و »چاد 
سیورســان« از دانشگاه شیکاگو توصیه می کنند که یک تکنولوژی انقلابی 
جدید ممکن است با یک منحنی بهره وری ادغام شود. در واقع، امکان دارد 
در طول چند ســال یا چنــد دهه بعد از ظهور یــک تکنولوژی جدید که 
شرکت ها و کارمندان مشغول اختصاص زمان و منابع شان به مطالعه درباره 
آن تکنولوژی و طراحی فرآیندهای کاری براســاس آن هســتند، سنجش 
رشــد بهره وری روند کاهشی داشته باشــد. تنها بعد از این است که با قرار 
گرفتن منحنی بهره وری در مســیر صعود، ســرمایه گذاری های انجام شده 
به نتیجه می رســند. این نویسندگان و پژوهشــگران تخمین می زنند که 
ســرمایه گذاری های مرتبط با هوش مصنوعی به شکل سرمایه ناملموس، 

ممکن است در حال حاضر رشد بهره وری کمی داشته باشند.
البته برای بسیاری از افراد، سوال ها و ابهاماتی درباره تاثیر هوش مصنوعی 
بر رشــد اقتصادی، بعد از نگرانی های مربوط به عواقب این ابزارهای جدید 
بر اشتغال کارمندان، در درجه دوم اهمیت قرار می گیرند. خبر خوب اینکه 
صرف نظر از تغییرات اقتصادی و تکنولوژیک تاریخی، نگرانی های مربوط به 
بیکاری گســترده ناشــی از تکنولوژی های جدید هرگز تا به این حد نبوده 
است. آسیب تکنولوژی به مشاغل افراد به گونه ای است که می تواند به عنوان 
یک اختلال اجتماعی در نظر گرفته شــود. در اوایل انقلاب صنعتی، روند 
خودکارسازی به  طور چشمگیری تقاضا برای کارمندان نسبتا بی مهارت را 
افزایش داد، اما درآمدهای صنعتگرانی را کاهش داد که تا پیش از آن، بیشتر 
کارها را انجام می دادند و به همین دلیل بود که بعضی از این صنعتگران به 
جنبش های لادیسم پیوستند که طی آن و برای اعتراض به تغییرات جدید، 
به تخریب ماشین آلات دست می زدند. همچنین در سال های دهه 1980 و 
1990، خودکارسازی کارها و امور روزمره در کارخانه  و دفاتر، در کنار تاثیر 
مثبتی که بر افزایش اســتخدام کارمندان و کارگران بامهارت و کم مهارت 

گذاشت، اما درآمد کارگران زیادی را کاهش داد.«
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فرصت امروز: روز گذشته از فاز نخست سامانه مولدسازی دارایی های 
دولت با حضور وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان خصوصی سازی رونمایی 
شد. حدود سه هفته قبل بود که مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران سه قوه در مورد مولدسازی )واگذاری( اموال مازاد دولت منتشر 
شــد. طبق مصوبه ســران قوا، یک هیأت هفت نفره متشکل از معاون 
اول رئیس      جمهور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، وزیر کشــور، وزیر راه و 
شهر      سازی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، یک نماینده از طرف مجلس 
و یک نماینده از طرف قوه  قضائیه وظیفه مولدسازی اموال مازاد دولتی 
را برعهده دارند و تصمیمات آنها لازم      الاجرا و بدون پیگرد قانونی است.
از همان ابتدای امر، انتقادهای زیادی در مورد اختیارات هیأت هفت 
نفره مطرح شــد و کارشناسان نســبت به مصونیت این هیأت از پیگرد 
قضایی ابراز نگرانی کردند. در ســوی دیگــر اما دولت و حامیان مصوبه 
مولدسازی از این طرح به عنوان »بزرگترین طرح تحولی اقتصاد ایران« 
یاد می کنند. به عقیده آنها، مولدســازی دارایی های دولت در ســنوات 
گذشــته قابل تحقق نبود و اجرای آن منتفی شــد. در همین راستا در 
جلسه ســران قوا، مصوبه ای به تصویب رسید تا هیأتی با اختیارات تام 
به فــروش دارایی های دولت اقدام نماید. آمارها نشــان می دهد که در 
هشــت ماهه سال 1401، عملکرد مولد سازی دارایی های دولت، در حد 
صفر بوده و این در حالی اســت که دارایی هــای دولت حدود 10 هزار 
همت است که بخشــی از آن مازاد محسوب می شود. به رغم بحث ها و 
اظهارنظرهای کارشناســان و با گذشت ســه هفته از مصوبه سران قوا، 
فاز نخســت سامانه مولدســازی دارایی های دولت، دیروز با حضور وزیر 
اقتصاد و رئیس سازمان خصوصی ســازی رونمایی شد. وزیر اقتصاد در 
این مراسم از امکان انبوه سازی مسکن و گره گشایی از طرح های عمرانی 
نیمه تمام در طرح مولدسازی خبر داد و رئیس سازمان خصوصی سازی 

نیز افزایش قیمت مسکن با طرح مولدسازی را رد کرد.
گره گشایی از طرح های نیمه تمام

وزیــر امور اقتصاد بــا تاکید بر اینکه طرح مولدســازی باعث کاهش 
قیمت املاک می شــود، گفت: بســیاری از پیمانکاران به دنبال اراضی 
می گردند و می توانند به جای فشار قیمتی روی املاک موجود، از طرح 
مولدسازی استفاده کنند، می توانند انبوه سازی مسکن یا فعالیت اداری 
تجاری انجــام دهند. این طرح به تعدیل قیمــت کمک می کند. طرح 
مولدســازی می تواند گره گشای بن بست هایی باشد که سرمایه گذاران و 
پیمانکاران کشــور نمی توانستند با ســرعت مطلوب طرح های دولت را 
پیش ببرند. از ســوی دیگر بعضا بوده است شــرکت های دولتی از شر 
اموال مازاد خود خلاص شوند و آن را به دارایی زاینده تبدیل کنند، اما 

در پیچ وخم فروش دارایی ها گرفتار شده بودند.
»احســان خاندوزی« با تاکید بر اینکه از طریق مصوبه مولدســازی 
امکان تبدیل اموال راکد به زاینده ایجاد می شــود، توضیح داد: یکی از 
ســوالاتی که در کمیسیون تلفیق از من پرســیدند این بود که چگونه 
قرار اســت عددی که در لایحه بودجه ســال آینــده برای فروش امول 
دولت پیش بینی شــده اســت محقق شــود، باید بگویم موضوع درآمد 
صوری نیست، بلکه دولت با این اهرم جدید می تواند طرح های عمرانی 
نیمه تمــام خود را تمام کند. امیدواریم از ایــن طریق پیش بینی 100 

همتی محقق شود.
او با اشــاره به اینکه طرح مولدسازی چند ســالی بود که در قوانین 
بودجه وجود داشــت اما محقق نمی شــد، افزود: این فرآیند با شفافیت 
و در یک اتاق شیشــه ای انجام می شــود تا همه مردم ناظر آن باشند و 

بتوانند برای اولین بار در این حد از جزییات شریک دولت باشند.
ســخنگوی اقتصادی دولــت با بیان اینکه در پیــاده کردن این گام، 
تحولــی در جــان گرفتن پروژه هــای نیمه تمام عمرانی کشــور ایجاد 
می شــود، عنوان کرد: نقدهایی به این طرح مطرح شد که بعضی از آنها 
غیرمنصفانه با اطلاعات کم بود، اما برخی هم تخصصی و قابل تأمل بود 
که در مصوبه نهایی اعمال خواهد شــد. برخی وزارتخانه ها و سازمان ها 
به اموال مازاد خود چســبندگی پیدا کرده بودند و طوری قیمتگذاری 
می کردند که خریدار نداشــته باشد، باید بر این مقاومت غلبه می شد و 

این فرآیند بهترین سازوکار است.
وزیر اقتصــاد درباره اینکه آیا ارزش اموال مــازاد دولت 7000 هزار 

میلیارد تومانی اســت که قبلا اعلام شــده، گفت: برآورد جدیدتری که 
به روز شده باشد در مورد دارایی های دولت وجود ندارد، این رقم نیز پنج 
سال اســت اعلام شده اما دقیق نیست. بسیاری از پیمانکاران به دنبال 
اراضی می گردند و می توانند به جای فشــار قیمتی روی املاک موجود، 
از طرح مولدسازی استفاده کنند، می توانند انبوه سازی مسکن یا فعالیت 

اداری تجاری انجام دهند. این طرح به تعدیل قیمت کمک می کند.
افزایش قیمت مسکن با مولدسازی؟

رئیس ســازمان خصوصی ســازی نیز به جزییاتی از طرح مولدسازی 
دارایی های مازاد دولت اشــاره کرد و گفت: این طرح شامل همه اراضی 
و دارایی غیرمنقول دولت می شود و فضای اداری بخشی از آن است. در 
مولدســازی اصل بر تعامل مجری و دستگاه ها است و چنانچه مدیریت 
مقاومت کند، این موضوع برای رســیدگی به هیأت نظارت ارجاع داده 
می شــود. در سامانه مولدســازی تمام رکوردهای طرح ارائه می شود و 
فهرســت اموال بــه عنوان اموال مازاد که به تصویب رســیده اســت، 
بارگذاری می شــود و تنها ملاحظه این اســت کــه آدرس نهایی اعلام 

نخواهد شد تا در مسیر مولدسازی اختلالی به وجود نیاید.
»حســین قربان زاده« در پاســخ به این سوال که مولدسازی منجر به 
افزایش قیمت ملک می شــود، توضیح داد: براساس علم اقتصاد هر جا 
که عرضه بیشتر شــود، قیمت کاهش می یابد؛ بنابراین عرضه املاک و 
دارایــی منجر به افزایش قیمت نخواهد شــد. از طرفی دولت وقتی که 
تلاش می کند در قالب طرح ها و لوایح مختلف مردم را از ســفته بازی بر 
روی املاک و مستغلات برحذر دارد، حال چگونه اجازه می دهد، خودش 

از محل املاک و دارایی ها درآمد سفته بازی داشته باشد.
او با بیان اینکه در ذیل مولدســازی چهار طرح کلی دیده شده که در 
فاز بعدی ســایت رونمایی خواهد شــد، افزود: این طرح ها شامل طرح 
رونق، طرح تجمیع و بهینه ســازی و طرح نجات می شود. در لایحه بود 
حدود 320 همت برای طرح های تملک دارایی ســرمایه و 108 همت 
بــرای تامین منابع از محل دارایی غیرمنقول از فروش اموال پیش بینی 

شده که مولدسازی حلقه وصل این دو است.
رئیس سازمان خصوصی ســازی همچنین درباره شائبه فروش اموال 
دولت با قیمت کم نیز گفت: عرضه همواره باعث کاهش قیمت می شود. 
دولت نمی تواند مردم را به کارآفرینی توصیه کند، اما خودش مثل زمان 
قدیــم ملک بخرد و رها کند. قیمتگذاری در مســیر روتین خود انجام 
خواهد شد و کارشناس رسمی این کار را انجام خواهد داد. به گفته وی، 

تلاش می شود این اموال در بازار سرمایه عرضه شوند.

فاز نخست سامانه مولدسازی با حضور وزیر اقتصاد و رئیس سازمان خصوصی سازی رونمایی شد

جزییات جدید طرح مولدسازی
حملونقلریلی

آمارهای 9 ماهه بانک مرکزی نشان می دهد
سهم 63 درصدی تولید از تسهیلات بانکی

63.2 درصــد از تســهیلات پرداختی بانک هــا به بخش های 
اقتصادی در 9 ماهه امسال به سرمایه در گردش اختصاص یافته 
اســت. طبق اعلام بانک مرکزی، در 9 ماهه امســال 29 هزار و 
792 هزار میلیارد ریال تســهیلات بــه بخش های اقتصادی اعم 
از صاحبان کســب و کار و مصرف کنندگان نهایی پرداخت شده 
که 63.2 درصد از این رقم برای تامین مالی ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی بوده اســت. به عبــارت دیگر، معادل 18 هزار 
و 837 هزار میلیارد ریال تســهیلات از سوی شبکه بانکی برای 
تامین مالی سرمایه در گردش واحدهای تولیدی پرداخت شده و 
پرداخت این میزان تسهیلات در مقایسه با رقم پرداخت شده در 
هفت  ماهه منتهی به پایان مهرماه 1401 معادل 4053 میلیارد 

ریال افزایش داشته است.
براســاس گزارش بانک مرکزی، علاوه بر رشد تسهیلات پرداخت 
شده شبکه بانکی کشــور به بخش های مختلف اقتصادی، اقدامات 
دیگری نیز در دولت سیزدهم در راستای حمایت از تولید و اشتغال 
انجام شــده اســت که از جمله آنها می توان به اعطای تسهیلات به 
بنگاه های کوچک و متوســط و شرکت های دانش بنیان و همچنین 
بهبود شیوه های تأمین مالی سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی 
و توسعه ابزارهای تأمین مالی زنجیره ای نظیر اوراق گام اشاره کرد. 
عملکرد دولت ســیزدهم در حوزه حمایــت از تولید و تامین مالی 
ســرمایه در گــردش واحدهای تولیدی در حالی اســت که برخی 
رسانه ها با انعکاس نظرات کارشناسان یا تشکل های تولیدی، شبکه 
بانکی را متهم به عدم حمایت از تولید و یا توقف پرداخت تسهیلات 
ســرمایه در گردش به واحدهای تولیدی در نیمه دوم سال جاری 

می کنند.
این کارشناســان در بیان دلیل توقف پرداخت تســهیلات بانکی 
به بخش های تولیدی این گونه توجیه می کنند که بانک ها به اجبار 
مجبور به خرید اوراق منتشرشده از سوی دولت شده اند؛ چراکه این 
اوراق با استقبال مواجه نشــده است، لذا همین امر موجب شده تا 
بانک ها از پول خالی شوند. در این خصوص باید گفت که با آغاز به 
کار دولت ســیزدهم، بازتعریف رابطه دولت و بانک مرکزی از جمله 
اتکا بیشــتر به منابع سپرده ای و عملیاتی شدن حساب واحد خزانه 
و همچنین اســتفاده محدودتر از تنخواه گردان خزانه در دستور کار 
قرار گرفته اســت؛ بنابراین دولت در راســتای جلوگیری از سرایت 
آثار سیاســت های مالی )بودجه ای( بــه ترازنامه بانک مرکزی و به 
منظور پوشش کسری بودجه، نســبت به انتشار اوراق بدهی اقدام 

کرده است.
بدیهی است فروش اوراق بدهی دولت به بانک ها و سایر نهادهای 
مالی به عنوان یک راهکار غیرتورمی تامین کســری بودجه دولت 
تلقی شــده است که پوشش آن با اســتفاده از منابع بانک مرکزی 
می توانســت آثار پولی و تورمی قابل ملاحظه ای به دنبال داشــته 
باشــد. ضمن اینکه بانک ها و موسســات اعتباری براساس مصوبه 
شورای پول و اعتبار و با هدف مدیریت مطلوب ریسک نقدینگی در 
شبکه بانکی و کمک به تعمیق عملیات بازار باز از سوی سیاستگذار 
پولی می بایســتی حداقل 3 درصد از مانده ســپرده های خود را به 
صورت اوراق مالی اســلامی نگهداری کنند که البته عملکرد شبکه 
بانکی درخصوص مصوبه مذکور در سال جاری حدود 2 درصد بوده 

و وضعیت بانک ها نیز در این زمینه یکسان نیست.
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از امروز در بورس کالا از سر گرفته می شود
دور جدید عرضه خودروی بورسی

عرضــه خودرو در بورس کالا دوباره از ســر گرفته شــد و امروز 
)دوشــنبه 24 بهمن ماه( پنج خودروی متنــوع در این بازار عرضه 
می شــود. در حالی که دســتورالعمل هفت بندی شــورای رقابت، 
ابهاماتی را در مورد ادامــه عرضه خودرو در بورس کالا ایجاد کرده 
بود، در نهایت شورای عالی بورس در جلسه میانه هفته گذشته روی 
این ابهامات خط بطلان کشــید و فرآیند عرضه خودرو دوباره آغاز 
شد. بر این اساس، در عرضه های امروز که کامیونت فورس، کامیون 
کشــنده امپاور و کامیون کشــنده فاو روی تابلــو می روند، مهلت 
ثبت ســفارش تا ساعت 17 روز گذشــته بود و به منظور مدیریت 
ســفارش های دریافتی مشــتریان، کارگزاران امکان مسدودسازی 
سفارش های دریافتی را تا ساعت 17:30 روز یکشنبه داشتند. زمان 
تحویل کامیون کشــنده امپاور 23 اردیبهشت ســال آینده، زمان 
تحویل کامیونت فورس 23 اردیبهشت سال آینده و کامیون کشنده 

فاو  15 خرداد سال آینده است.
اما در عرضه های روز سه شــنبه 25 بهمن ماه که فیدلیتی 5 نفره 
و 7 نفره و ریســپکت روی تابلو می روند، مهلت ثبت سفارش ساعت 
17 روز دوشنبه 24 بهمن ماه است و به منظور مدیریت سفارش های 
دریافتی مشــتریان، کارگزاران امکان مسدودســازی سفارش های 
دریافتی را تا ساعت 17:30 روز دوشنبه خواهند داشت. تاریخ تحویل 
این خودروها 25 اردیبهشت سال آینده خواهد بود. همچنین در روز 
چهارشــنبه 26 بهمن ماه 500 دستگاه وانت کارا تک کابین و 500 
دستگاه وانت کارا دوکابین با 50درصد پیش پرداخت در بورس کالا 
عرضه می شــود. تاریخ تحویل این خودروها 25 اردیبهشت 1402 
است. اشخاصی که در عرضه های قبلی در بورس کالا خودرو سواری 
خریداری کرده اند و همچنین از ابتدای ســال 1398 از شرکت های 
خودروســازی موفق به خرید خودرو شــده اند، امکان ثبت سفارش 
نخواهند داشــت. هر کد ملی صرفا امکان یک ثبت سفارش را دارد 

و ثبت سفارش برای اشخاص برای اشخاص حقوقی مجاز نیست.
مــوج جدید عرضه خودرو های بورســی، در صورتــی که این بار 
وقفه ای در آن صورت نپذیرد، می تواند در بستری مناسب و شفاف، 
عرضه هــا را به مصرف کنندگان واقعی متصــل کند و این موضوعی 
اســت که از نظر کارشناسان می تواند در ادامه بازار تقاضا را اشباع و 
از التهاب بیشتر قیمت خودرو جلوگیری کند. البته باید توجه داشت 
که عرضه خودرو در بورس کالا، عامل اصلی کاهش یا افزایش قیمت 
این کالا نخواهــد بود و عواملی چون افزایــش تعرفه های وارداتی، 
افزایش عوارض اخذشــده نهادهای مختلف از خودروهای داخلی و 
خارجی، تغییر در میزان عرضه خودروی داخلی و خارجی و به  طور 
کلــی، تغییر در متغیر های کلان اقتصــادی می تواند بر قیمت تمام 
شــده خودرو ها تأثیر گذار باشــد و معاملات بورس کالا نیز متأثر از 
همین قیمت ها خواهد بود. به بیان دیگر، بزرگ ترین دستاوردی که 
می توان برای عرضه خودرو در بورس کالا برشــمرد، ایجاد یک بازار 
شفاف است که دست دلالان را از بازار قطع می کند و مصرف کننده 

را مستقیما به تولیدکننده ارتباط می دهد.
ایجــاد چنیــن بســتری، یــک مرجع قیمــت رســمی را برای 
معامــلات خارج از بورس ایجاد می کنــد و از این طریق می توان از 
قیمت سازی های غیرمتعارف در بازار خودرو جلوگیری کرد. از طرف 
دیگر، خودروســازان نیز می توانند از طریق فروش کالاهای خود به 
قیمت های منطقی، نســبت به تغییرات هــر روزه قیمت نهاد های 
تولیدی، آسیب کمتری متحمل شوند و منابع لازم را برای پیشبرد 
طرح های توسعه ای خود در اختیار گیرند. با توجه به این توضیحات 
می تــوان امیدوار بود تــداوم عرضه خودرو در بــورس کالا در کنار 
افزایــش عرضه خودرو، بــه تدریج قیمت هــا را واقعی تر و التهابات 
غیرمنطقی را از بازار دور کند و رانت توزیع شده میان عده ای خاص 

را میان تولیدکننده و مصرف کننده نهایی تقسیم کند.

16 محصول راهی بورس کالا شدند
بــورس کالای ایران از پذیــرش 16 کالا و محصول متعلق به 13 
شرکت در بازار اصلی و فرعی خبر داد. برآورد می شود با پذیرش های 
صورت گرفتــه، عرضه هــای جدیدی در بورس کالا شــکل گیرد. به 
گزارش کالاخبر، براســاس اطلاعیه مدیریــت پذیرش بورس کالای 
ایــران، چهــار کالای قیر، عایق رطوبتی، میلگرد فولادی و شــمش 
فولادی متعلق به چهار شــرکت برای عرضــه در بازار اصلی پذیرش 
شــد. پذیرش کالاها و محصول های مذکور پس از بررسی مدارک و 
مســتندات در سیصد و هفتادمین جلسه کمیته عرضه در 18 بهمن 
به تصویب رسید. به این ترتیب، قیر شرکت صبای دلیجان راهی بازار 
اصلی بورس کالای ایران می شــود. همچنین عایق رطوبتی شرکت 
عایق سازان پلیمر ارومیه در بازار اصلی بورس کالا پذیرش شد. علاوه 
بر این، میلگرد فولادی شــرکت کیان فولاد ابهر و شــمش فولادی 
شــرکت فولاد تابــان کویر برای عرضه در بورس کالا پذیرش شــد. 
اما کالای کدام شــرکت ها به بازار فرعی راه یافت؟ مدیریت پذیرش 
 MDF ،بــورس کالای ایران همچنین از پذیــرش ضایعات فولادی
خام، کنسانتره مس، تســمه فولادی، گلوله آلومینایی، تسمه و نوار 
مسی، کنسانتره روی، ضایعات بشــکه پلاستیکی، ضایعات باطری، 
ضایعات شیشــه خودرو، ضایعات مونتاژی خودرو و ضایعات بدنه ای 
خودرو متعلق به 9 شرکت در بازار فرعی بورس کالا خبر داد. پذیرش 
کالاهای مذکور پس از بررســی مدارک و مســتندات در ســیصد و 
هفتادمین جلسه کمیته عرضه در تاریخ 18 بهمن به تصویب رسید. 
بــه این ترتیب، 20 هزار تن ضایعات فولادی شــرکت اقتصاد بنیان 
شــریف و 40 هزار مترمکعب MDF خام شرکت صنعت فیبر وینا 
راهی بازار فرعی بورس کالا می شــود. همچنین 2 هزار تن کنسانتره 
مس شرکت کومه معدن پارس و 10 هزار تن تسمه فولادی شرکت 
نورد آریان فولاد و 10 هزار تن تســمه فولادی شــرکت ذوب آهن 
آریان بویین زهرا در بازار فرعی پذیرش شــد. علاوه بر این، 2 هزار و 
500 تن گلوله آلومینایی شــرکت سرامیک صنعتی اردکان، 3 هزار 
تن تســمه و نوار مسی شرکت صنایع مس شهید باهنر و 4 هزار تن 
کنسانتره روی شرکت کانه آرایی آریا برای عرضه در بازار فرعی آماده 
می شــوند. بازار فرعی همچنین شــاهد پذیرش 10 هزار عدد بشکه 
خالی پلاســتیکی، 30 هزار عدد ضایعــات باطری، 30 عدد ضایعات 
شیشــه خودرو، 200 هزار عدد ضایعات مونتاژی خودرو و 20 هزار 

عدد ضایعات بدنه ای خودرو متعلق به شرکت ایران خودرو است.

بورسکالا

فرصت امروز: بورس تهران، معاملات هفته جاری را با افت شــاخص ها 
آغاز کرد تا رنگ قرمز بورس در روز برفی پایتخت حسابی به چشم بیاید. 
شــاخص کل بورس تهران پس از آنکه هفته گذشــته را با بازدهی مثبت 
0.05 درصدی پشت سر گذاشت، در اولین روز معاملاتی این هفته به افت 
0.78 درصدی رســید و بار دیگر در نیمه کانال 1.5 میلیون واحدی جای 
گرفت. نماگر هم وزن بازار نیز پس از بازدهی هفتگی منفی 0.4 درصدی، 
هفته جاری را با کاهش 0.97 درصدی آغاز کرد تا همچنان در نیمه دوم 

کانال 400 هزار واحدی بایستد.
با توجه به واکنش مثبت بازار سهام به تداوم عرضه خودرو در بورس کالا 
طی دو روز پایانی هفته گذشته و در حالی که دور جدید عرضه خودروی 
بورســی از امروز دوشنبه از سر گرفته می شــود، به نظر می رسید بورس 
تهران در آغاز هفته جاری، وضعیتی ســبز و یــا در بدبینانه ترین حالت، 
وضعیتی خنثی را تجربه کند، اما بورس در روز یکشنبه مسیری برخلاف 
پیش بینی ها را پیمود تا برف و یخبندان علاوه بر تعطیلی زندگی شهری، 
دادوستدهای بورسی را هم غافلگیر کرده باشد. در چند هفته گذشته توقف 
عرضه خودرو در بورس کالا باعث افت شاخص ها شد و میزان خروج پول 
حقیقی از بورس شدت گرفت. ماجرا از انتشار نامه رئیس شورای رقابت به 
رئیس سازمان بورس آغاز شد و سپس با دستورالعمل هفت بندی شورای 
رقابت، شــکل جدی تری به خود گرفت، اما مصوبه شورای عالی بورس در 
میانه هفته گذشــته در مورد ادامه عرضــه خودرو در بورس، به مثابه آبی 
روی آتش عمل کرد و به دنبال واکنش مثبت بازار در دور روز پایانی هفته 
گذشته، مسیر رو به رشد نماگرهای بورسی در هفته جاری نیز ادامه یافت.

بورس همچنان در مدار اصلاح
روند نزولی بازار ســهام از روز 28 دی ماه شــدت گرفته و در بهمن ماه، 
کمتر روزی با غلبه عمده خریداران ســهام ثبت شده است. شاخص کل 
بورس در آخرین هفته دی ماه به ســطح یک میلیــون و 689 هزار واحد 
رسید و روند نزولی آن تا روز نهم بهمن ماه ادامه یافت. افزایش حجم فروش 
به ویژه در بخش سرمایه گذاران خرد و حقیقی، شاخص کل را به کانال یک 

میلیون و 530 هزار واحد کشــاند و تا امروز نوسان های بازار، شاخص کل 
را در محــدوده کمتر از کانال یک میلیون و 600 هزار واحد جابه جا کرده 
اســت. تحلیلگران می گویند افزایش نرخ ارز و تشدید انتظارات تورمی در 
جامعه به افزایش سرمایه گذاری در بازار سهام انجامیده است. با این وجود، 
تصمیم هایی مثل دخالت شورای رقابت در قیمتگذاری خودرو باعث شد 
تمایل سهامداران حقیقی به خرید سهام شرکت های فعال در این صنعت 
کاهش پیدا کند. از دیگر نکات مهم که می تواند به افزایش جاذبه بورس در 
شرایط کنونی کمک کند، افزایش سطح اطمینان به سودآوری خرید سهام 
در بلندمدت اســت. اما اهرم ســازی این عامل برای رشد بیشتر بورس در 
سال آینده منوط به تصمیم دولت در حوزه مقررات و تدوین آیین نامه های 

مربوط به عملکرد بورس است.
براســاس این گزارش، دیروز در آغاز هفتــه جاری ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای پانزدهمین روز متوالی منفی شــد و 
370 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد. بیشترین خروج پول 
حقیقی به نمادهای بزرگ بازار نظیر فولاد، فملی، شستا، شبندر و فارس 
تعلق داشــت. در جریان معاملات بورس تهران در روز یکشنبه 23 بهمن 
ماه، شــاخص کل با 12 هزار و 110 واحــد معادل 0.78 درصد ریزش تا 
سطح یک میلیون و 545 هزار و 970 واحد پایین آمد. شاخص کل هم وزن 
نیــز با افت 4 هزار و 714 واحد معــادل 0.97 درصد در رقم 480 هزار و 
851 واحد ایستاد. همچنین شــاخص کل فرابورس )آیفکس( با کاهش 
182 واحدی در سطح 20 هزار و 96 واحد قرار گرفت. در پایان معاملات 
 این روز، 216 نماد رشــد قیمت و 425 نماد کاهش قیمت داشــتند. به 
عبارت دیگر، 34 درصد بازار رشــد قیمت داشــتند و 66 درصد بازار افت 

قیمت را تجربه کردند.
خروج پول حقیقی از بزرگان

ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای پانزدهمین 
روز متوالی منفی شد و 370 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج 
شد. بیشترین خروج پول حقیقی به سهام فولاد )شرکت فولاد مبارکه( 

اختصاص داشــت که ارزش تغییر مالکیت حقیقــی به حقوقی آن 26 
میلیارد تومــان بود. فملی دومین رتبه خروج را داشــت و پس از آن، 
نمادهای شســتا، شبندر و فارس بیشــترین خروج پول حقیقی را ثبت 
کردند در ســوی دیگر، غدانه بیشترین ورود پول حقیقی را ثبت کرد و 
نمادهای حفارس، ثفارس، حآفرین و میهن در رتبه های بعدی ایستادند. 
همچنین نمادهای فارس، شپدیس، فملی و شپنا بیشترین تأثیر منفی 
و نمادهای کچاد، ذوب و البرز بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل 
داشــتند. در فرابورس نیز نمادهای آریا، بپاس و شگویا بیشترین تأثیر 
کاهنــده و نمادهای فزر، حگهر و بجهرم بیشــترین تاثیر فزاینده را بر 
آیفکــس ثبت کردند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس نیز اردســتان 
بیشــترین تراکنش را داشت و خگستر و شستا در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابــورس نیز نمادهای دی، گدنا و فــروژ پرتراکنش ترین 

نمادها بودند.
ارزش معاملات کل بازار سهام به 10 هزار و 677 میلیارد تومان رسید. 
ارزش معامــلات اوراق بدهی در بازار ثانویه هزار و 223 میلیارد تومان بود 
که 11 درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شــامل می شــود. 
ارزش معاملات خرد ســهام نیز با کاهش 9 درصدی به رقم 4 هزار و 22 
میلیارد تومان رســید. در معاملات یکشنبه، 72 نماد صف خرید داشتند 
و 79 نماد با صف فروش مواجه شــدند. ارزش صف های خرید با افت 26 
درصدی بــه 181 میلیارد تومان رســید و ارزش صف های فروش نیز با 
45 درصد افزایش، 611 میلیارد تومان ثبت شــد. در پایان معاملات نماد 
چکارن )شــرکت کارتن ایران( با صف خرید 23 میلیارد تومانی در صدر 
جدول تقاضای پایانی بازار قــرار گرفت. پس از چکارن، نمادهای غنوش 
)شــرکت نوش مازندران( و پدرخش )شرکت درخشان تهران( بیشترین 
صف خرید را داشــتند. در ســوی دیگر نیز بیشترین صف فروش به نماد 
غدانه اختصاص داشــت که ارزش صف فروش آن 13 میلیارد تومان بود. 
پس از غدانه، نمادهای حفارس، ثفارس، حآفرین و میهن بیشــترین صف 

فروش را داشتند.

دماسنج اصلی تالار شیشه ای به نیمه کانال 1.5 میلیونی رسید

رنگ قرمز بورس در روز سپید تهران

بازار مسکن در مناطق جنوبی شهر تهران از جمله مناطق 10، 11، 14 
و 15 نسبت به دیگر مناطق از رونق بیشتری برخوردار است و 25 درصد 
کل معاملات پایتخت در این محدوده ها انجام می شــود. به گزارش ایسنا، 
اغلب واحدهای کوچک متراژ که در جنوب شهر تهران برای فروش عرضه 
شده اند، در منطقه 10 قرار دارند. پس از آن می توان مناطق 11، 14 و 15 
را به عنوان محدوده های پررونق در بازار مسکن جنوب پایتخت نام برد. از 
بین مناطق بیست ودوگانه شهر تهران در حال حاضر 25 درصد معاملات 
مســکن در چهار منطقه 10، 11، 14 و 15 انجام می شود. منطقه 10 با 
سهم 9.8 درصدی، منطقه 14 با سهم 6.1 درصدی، منطقه 11 با سهم 5 
درصدی و منطقه 15 با ســهم 4.7 درصدی به ترتیب در جایگاه های اول 

تا چهارم قرار دارند.
در بیســت و سومین روز بهمن ماه در محله نواب منطقه 10، آپارتمانی 
53 متری با ســن بنای 12 سال در طبقه چهارم، دارای پارکینگ، بدون 
آسانسور و انباری به قیمت یک میلیارد و 700 میلیون تومان آگهی شده 
است. طبق جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران، در دی ماه امسال متوسط 
قیمت هر متر خانــه در منطقه 18 تهران 27 میلیون و 884 هزار تومان 
بوده است. در منطقه 17 نیز میانگین قیمت هر متر مسکن به 29 میلیون 
و 684 هزار تومان رســید. این نرخ برای منطقه 20 معادل 30.6 میلیون 
تومــان، منطقــه 16 بالغ بر 30.8 میلیون و منطقــه 19 به میزان 31.2 

میلیون تومان است.

در دی ماه 1401 متوسط قیمت هر متر خانه در تهران براساس میانگین 
حســابی به 52.7 میلیون تومان و طبق میانگین وزنی به 54.9 میلیون 
تومان رسید. مرکز آمار ایران اعلام کرد که تورم ماهیانه مسکن در تهران 
9.8 درصــد و تــورم نقطه به نقطه 66 درصد بوده اســت. همچنین  12 
هزار و 139 آپارتمان مســکونی در تهران طی دی ماه خرید و فروش شد 
که از افزایش 3.1 درصد در مقایســه با ماه قبل حکایت دارد. با توجه به 
تجربه بازار در ســال های اخیر، این تعداد خرید و فروش، رونق نسبی بازار 
را نشــان می دهد. با این حال، عمده معاملات از نوع ســرمایه گذاری و به 
منظور حفظ ارزش پول انجام می شود. در همین حال، یکی از فعالان بازار 
مســکن با اشاره به نشست ویژه وزیر راه و شهرسازی با انبوه سازان گفت: 
ماه ها بود که خواهان جلسه با مسئولان وزارت راه و شهرسازی بودیم که 
محقق نمی شــد، اما با آمدن »مهرداد بذرپاش«، این نشست برگزار شد و 
به نظر می رســد تعامل وزارتخانه با بخش خصوصی افزایش یافته است؛ 
پیشنهاداتی برای تعدیل نرخ واحدهای مسکونی و تامین منابع مالی پروژه 

نهضت ملی مسکن ارائه شد که وزیر پذیرفت.
»ایــرج رهبر«، رئیس انجمن انبوه ســازان اســتان تهــران ادامه داد: 
خوشبختانه با روی کار آمدن »بذرپاش« در وزارت راه و شهرسازی، طرح 
»نهضت ملی مســکن« مقداری به جنب و جوش رســیده و شخص وزیر 
هدایت و پیگیری رفع چالش ها را برعهده گرفته اســت. اوایل ماه جاری 
وزیر نشستی را با انبوه سازان برگزار کرد و به پیشنهادات ما گوش داد. این 

در حالی است که قبلا ماه ها به دنبال نشست با مسئولان وزارتخانه بودیم 
و محقق نمی شد. مهمترین موضوعی که در این نشست مطرح شد، پایین 
بودن توان متقاضیان بود که پیشــنهاداتی برای نحوه تامین مالی پروژه ها 
ارائه دادیم. به گفته »رهبر«، ســازندگان اعــلام آمادگی کردند که منابع 
مالی طرح ها را به صورت مشــارکت تامین و در قبال آن به صورت تهاتر 
زمین یا واحد مســکونی دریافت کنند. با توجه به تجربه »مســکن مهر« 
این نگرانی را مطرح کردیم که ممکن اســت نقدینگی متقاضیان تکافوی 
اجرای طرح »نهضت ملی مســکن« را ندهد و این مسئله به طولانی شدن 
طرح ها بینجامد. بنابراین ســرمایه و توان فنی بخش خصوصی می تواند 

گره گشا باشد.
رئیس انجمن انبوه ســازان استان تهران با اشاره به نیاز استان تهران به 
600 تا 700 هزار واحد مســکونی افزود: در حال حاضر حدود 150 هزار 
واحد در مرحله ساخت است که فاصله معناداری با اهداف تعیین شده دارد.

او نوســانات قیمت مصالح ساختمانی را یکی از چالش های اصلی طرح 
»نهضت ملی مسکن« دانســت و گفت: اوایل امسال میلگرد کیلویی 14 
هزار تومان بود که هم اکنون به حدود 23 هزار تومان رســیده اســت. به 
همین نسبت دیگر نهاده های ساختمانی هم دچار تغییر قیمت شده است. 
سازندگان انتظار دارند قیمت واحدهای »نهضت ملی مسکن« با توجه به 
تورم تعدیل شود. آقای وزیر این موضوع را پذیرفت و قرار شد قیمت ها در 

یک فرآیند کارشناسی مورد تحلیل و بررسی قرار گیرد.

پیشنهاد جدید برای تامین مالی نهضت ملی مسکن

آپارتمان در جنوب تهران چند؟
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توجه بیشتر دولت
به صنایع فولادی خوزستان

مدیرعامــل شــرکت صنعت فولاد شــادگان با تاکیــد بر توجه 
بیشــتر دولت به صنایع فولادی خوزستان گفت نباید تا ابد منتظر 
شرکت های خارجی بمانیم و باید در بحث بومی سازی فولادسازی ها 

اقدام کنیم.
حســین کهزاد در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در سال 1372 
اتفاق بسیار بزرگی در فولاد رخ داد و در آن زمان که هنوز تحریم ها 
به شکل کنونی نبود تصمیم جسورانه ای در شرکت فولاد خوزستان 

گرفته شد.
وی با اشــاره به این تصمیم جسورانه افزود: در حالی که شرکت 
کوبه اســتیل )صاحب تکنولوژی میدرکس( پیشنهاد پروژه احیای 
مســتقیم 600 هزار تنی را داده بود، مدیران وقت شــرکت فولاد 
خوزستان تصمیم گرفتند کار مهندسی، ساخت و اجرای تکنولوژی 

احیا را در داخل کشور انجام دهند.
مدیرعامل شــرکت صنعت فولاد شادگان تصریح کرد: بعد از این 
تصمیم که ســال 1372 اتخاذ شد، در ســال 1373 کار مهندسی 
شروع شد و در نهایت سال 1381 واحد زمزم یک با تکنولوژی احیا 

و با مهندسی ایرانی راه اندازی شد.
کهزاد گفت: تا ســال 1391 و در مــدت زمان کوتاهی 20 واحد 

احیای مشابه در سراسر کشور احداث شد.
وی عنوان کــرد: تاکنون بیش از 41 واحد احیای مســتقیم به 
روش میدرکس در سراســر کشــور احداث و راه اندازی شده است، 
بنابراین می توان گفت بزرگترین اقدام بومی ســازی انجام شده در 
صنعت فولاد کشــور، بومی سازی واحدهای احیا به روش میدرکس 
در فولاد خوزســتان بوده و توسعه واحدهای احیا در سراسر کشور 
مدیون تصمیم و اقدام به موقع فولاد خوزستان در این زمینه است.
کهزاد بیان کرد: با اعتقاد به دانش داخلی و اعتماد به مهندســان 
داخلی در ســال 1381، توانستیم یک واحد احیای مستقیم که در 

زنجیره فولاد دارای پیچیدگی بسیاری است را بومی سازی کنیم.
مدیرعامل شــرکت صنعت فولاد شــادگان گفت: از سال 1381 
تاکنون که بیش از 20 ســال می گذرد، در واحدهای فولادســازی 
این اعتماد به دانش داخلی و مهندســان نشــده است در حالی که 
به لحاظ پروسســی، واحدهای فولادسازی نسبت به واحدهای احیا 

پیچیدگی کمتری دارد.
وی ادامه داد: مســئولان شــرکت ملی فولاد ایــران و ایمیدرو و 
شرکت های بزرگ فولادی باید قدم جلو بگذارند و تصمیم بگیرند تا 
در حوزه بومی سازی تکنولوژی فولادسازی اقدام لازم صورت بگیرد 

زیرا نباید تا ابد منتظر شرکت های خارجی بمانیم.
کهزاد اظهار کرد: اکثر تجهیزات واحدهای فولادســازی در داخل 
کشــور ساخته شده است و کمبودی در این زمینه وجود ندارد. در 
این زمینه باید تلاش شــود با محوریت ایمیدرو، شرکت ملی فولاد 
ایران، شرکت فولاد خوزســتان و فولاد مبارکه این اتفاق مهم رقم 

زده شود و ما صاحب تکنولوژی کل زنجیره فولاد شویم.
مدیرعامل شرکت صنعت فولاد شادگان با اشاره به نقش کلیدی 
شــرکت فولاد خوزســتان در توســعه فولاد کشــور، تصریح کرد: 
علی رغم اقدامات موثر شــرکت فولاد خوزســتان مانند بومی سازی 
دانش مهندســی واحدهای احیا به روش میدرکس، بومی ســازی 
کاتالیســت های احیا و بومی ســازی کوره و واحدهای  LF که این 
موارد نقش کلیدی در توســعه فولاد کشور داشته اند، اما متاسفانه 
این شــرکت از ســوی دولت آنچنان که باید و شاید حمایت نشده 

است.
وی با تاکید بر توجه بیشــتر دولت به صنایع فولادی خوزستان 
خاطرنشان کرد: در این زمینه می توان به عدم حمایت و پشتیبانی 
دولت در تخصیص و واگذاری معادن ســنگ آهن به این شــرکت 
که در حال حاضر یکی از چالش های اصلی فولاد خوزســتان است 

اشاره کرد.

نماگربازارسهام

زمانی که گروه فولکس واگن در فوریه 2012 یک پلتفرم جدید را به 
نمایش گذاشــت در سال های پس از آن، بیش از 40 میلیون خودرو در 
70 خط تولید مختلف ساخته شده است که توسط هفت برند به فروش 
رســید و پیش بینی می شود تا ســال 2030 حدود 40 میلیون دستگاه 

خودرو دیگر بر پایه این پلتفرم ساخته شود.
به گزارش خبرنگار خبرگــزاری برنا، پلتفرم MQB فولکس  واگن با 
هزینه بسیار زیادی توسعه یافته است. از این پلتفرم می توان در بسیاری 
از خودروهــا با اندازه های مختلف بهره  بــرد که البته تمامی آنها مجهز 
به دیفرانســیل جلو، جعبه دنده، جعبه پــدال و محل قرارگیری موتور 

یکسان هستند.
اســتفاده از پلتفرم های مشترک در خودروســازان متداول است اما 
پلتفرم MQB یــا بهتر بگوییم »معماری جز بــه جز« کاملا متفاوت 
از پلتفرم هــای فولکــس  واگن بوده اســت و از مجموعه هایی از اجزای 
اساســی تشــکیل شــده در حالی که یک پلتفرم، ترکیبی خاص از آن 

اجزای خودرو است.
عبارت پلتفرم برای بخش هایی همچون شاســی، فریم های زیر بدنه و 
قوای محرکه به کار می رود در حالی  که عبارت معماری همان بخش ها 
به علاوه طراحی، اســتراتژی و فرآیند تولید را نیز شــامل می شود. به 

همین خاطر معماری MQB فولکس  واگن می تواند به معنای بیش از 
یک پلتفرم برای خودروهای سدان و شاسی بلند باشد.

ســازندگان می توانند با حفظ موارد بالا از این پلتفرم در محصولات با 
فاصله محور چرخ های مختلف و ابعاد بیرونی متفاوت استفاده کنند. در 
حال حاضر 20 خودرو موجود در بازار به این پلتفرم مجهز هستند و در 

آینده محصولات بیشتری با این پلتفرم روانه بازار می شوند.
از معروف تریــن خودروهای مجهــز به این پلتفرم در بــازار جهانی 
می توان به فولکس واگن گلف، آئودی RS3، آئودی TT، فولکس واگن 

پاسات و تیگوان اشاره کرد.

یک پلتفرم، ۸0 میلیون خودرو!

نماینده ارومیه در مجلس شــورای اسلامی بر اســتفاده از خودرو های 
کم مصرف برای تاکسی تاکید کرد.

سید ســلمان ذاکر در گفت و گو با خبرنگار پول نیوز، با اشاره به طرح 
سوال از وزیر کشور گفت: سوال مجلس از وزیر کشور درخصوص بالارفتن 
عمر ناوگان حمل و نقل عمومی کشور و تاثیرات آن بر تمامی عرصه ها از 

آلودگی هوا تا ارائه خدمات مناسب به شهروندان بود.
وی بر نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی تاکید کرد و گفت: پس از 
مذاکرات فراوان با وزیر کشور، نهایت به اینجا رسیدیم که با تهاتر می توانیم 
واردات خودرو های سواری برای سیستم تاکسیرانی کشور را داشته باشیم.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه در 
شــرایط کنونی قیمت خودرو داخلی به اندازه ای بالاست که تاکسیرانان 

تمایلی به تبدیل تاکســی های فرسوده به تاکسی های نو ندارند، گفت: در 
شرایط کنونی فقط رانندگان تاکسی به دنبال تبدیل به احسن تاکسی ها 
نیســتند، بلکه مردم نیز از تاکسی های فرسوده رنج می برند و باید هرچه 

سریع تر تاکسی های فرسوده با تاکسی های نو جایگزین شود.
وی بــر ایجاد تحول اقتصادی تاکید کرد و گفت: اینکه انتظار داشــته 
باشــیم سیستم حمل و نقل عمومی با همین فرسودگی ادامه مسیر دهد 
و هر روز شاهد آلودگی هوا و بحران خودرو های بی کیفیت باشیم، راهکار 

درستی نیست.
ذاکــر با اعلام اینکه در شــرایط کنونی بخش قابــل توجهی از درآمد 
رانندگان تاکســی، صرف تعمیر خودرو های فرسوده و هزینه های سوخت 
بــرای موتور های بی کیفیت با مصرف بالا می شــود، گفت: مردم این حق 

را دارند که از بهترین خودرو اســتفاده کنند و خیال شان راحت باشد که 
آلودگی هوا ایجاد نمی شود.

وی با انتقاد از رفتار هایی که در خرید تاکســی صورت می گیرد، گفت: 
گاهی شنیده می شود که از تخصیص تاکسی های کم مصرف همچون ساینا 
اس جلوگیری می شود، در صورتی که باید منافع عمومی بر منافع شخصی 

و شرکتی ترجیح داده شود.
نماینده ارومیه در مجلس شورای اســلامی از وزارت کشور، شهرداری 
و ســازمان تاکسیرانی خواســت، هنگام بســتن قرارداد برای جایگزینی 
تاکسی های جدید، به سمت خودرو هایی بروند که کم مصرف و به روز باشند 
و گفت: این حق را نداریم که با تصمیم های اشتباه، جان مردم را به خطر 

بیندازیم.

ضرورت جایگزینی هرچه سریع تر خودروهای جدید با تاکسی های فرسوده
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اخبار

شهردار کلان شهر اهواز در آیین بهره برداری از ایستگاه آتش نشانی شهید فرهادی:
تا پایان سال پروژه های ارزشمندی تقدیم مردم اهواز خواهیم کرد

اهواز - شبنم قجاوند: رضا امینی شهردار اهواز در حاشیه آیین افتتاح و 
بهره برداری از ایستگاه آتش نشانی شهید فرهادی واقع در کوی سلطان منش در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: در چهل و چهارمین بهار آزادی شانزدهمین ایستگاه 
آتش نشانی کلان شهر اهواز به بهره برداری رسید. شهردار کلان شهر اهواز ادامه 
داد: امروز شانزدهمین ایستگاه آتش نشانی اهواز جنب انبار هلالی با اعتباری بالغ 
بر ۷ میلیاردتومان تکمیل و تجهیز شده است تا بتواند به جمعیتی حدود ۱۸۰ 
هزار نفر که در این محدوده هستند خدمات رسانی کند. وی با اشاره به افتتاح 
پارک ریحانه و همچنین اهدای ۴۰ دستگاه اتوبوس به مردم شریف اهواز به دیگر 

اقدامات شهرداری اهواز اشاره کرد و گفت: افتتاح زمین های ورزشی روباز، بهره برداری از چندین پارک محله ای، تکمیل و بهره برداری از 
خیابان شهید علاف و همچنین بهره برداری از تقاطع غیر همسطح شهید قربانی از جمله پروژه هایی هستند که به بهره برداری خواهند 
رسید. رضا امینی با بیان اینکه تا انتهای سال بر اساس برنامه هر سه شنبه یک افتتاح ،پروژه های ارزشمندی تقدیم مردم اهواز خواهد شد؛ 
ادامه داد: مهمترین برنامه شهرداری برای ایام نوروز ترمیم و آسفالت بخشی از معابر شهری است. وی ادامه داد: امید است همزمان با این 

برنامه ها تکمیل شبکه آب و فاضلاب توسط آبفا انجام شود تا در ایام نوروز شرایط مناسبی برای شهروندان اهوازی فراهم شود.

در هفتمین روز از دهه فجر، صورت گرفت:
آیین کلنگ زنی طرح گازرسانی فاز دوم خط تغذیه طالع رودبار تا ورسک

ســاری - دهقان : آیین کلنگ زنی طرح گازرســانی فاز دوم خط تغذیه 
طالع رودبار تا ورسک با اعتباری بیش از ۷۰ میلیارد تومان با هدف محرومیت 
زدایی و مهاجرت معکوس در ســوادکوه انجام شد. به گزارش خبرنگار مازندان 
به نقل روابط عمومی شــرکت گاز استان مازندران، قاسم مایلی رستمی مدیر 
عامل شرکت گاز مازندران با اشــاره به طرح های گازرسانی دولت سیزدهم در 
مازندران  عنوان کرد: در کل استان مازندران طرح هایی همچون طرحی که امروز 
در سوادکوه کلنگ زنی شده، داریم. در دولت سیزدهم نزدیک به ۴ هزار میلیارد 
تومان در بحث گازرسانی در حال هزینه هستیم تا بتوانیم در سال ۱۴۰2 و سال 

۱۴۰3 طرح گازرســانی روستاهای مازندران را به اتمام رسانده و تمامی روستاهای مازندران از نعمت گاز بهره مند شوند. وی خاطرنشان 
کرد: امروز دو طرح داریم با دو پیمانکار که این خطوط تغذیه فشار قوی را بر عهده دارند، طرحی که از "طالع رودبار "تا" خطیرکوه" و از 
"خطیرکوه" تا "ورسک" خواهد بود و تلاش داریم برای اینکه افت فشار نداشته باشیم در آینده خط "ورسک" را به گاز "فیروزکوه" وصل 
کنیم. مایلی رستمی با توجه به هزینه های گازرسانی در طرح " طالع رودبار" تا " ورسک"، تصریح کرد: با هزینه سنگینی این طرح در حال 
انجام است و مجموعه اعتبار این طرح گازرسانی نزدیک به هزار میلیارد تومان خواهد شد. مدیر عامل شرکت گاز مازندران درمورد سایر 
طرح های دهه فجر امسال، اظهار داشت: در دهه فجر امسال 32 روستا در مازندران از نعمت گاز برخوردار شدند و ۱2۷ روستا هم در دست 
اجرا داریم و تلاش ما این است تا در طی دو سال آینده تمامی روستاهای مازندران را از گاز بهره مند سازیم در ادامه حسن خیریانپور معاون 
امور اقتصادی استانداری مازندران نیز در این مراسم ضمن گرامی داشت ایام الله دهه فجر، بیان کرد: دستاوردهای انقلاب و خدمت رسانی 
برای مردم بر کسی پوشیده نیست در نظام جمهوری اسلامی ایران مسئولان از مردم، برای مردم و در خدمت مردم هستند. وی افزود: با 
همت دولت سیزدهم و تلاش همه مسئولان شروع عملیات فاز دوم این طرح مهم با ۷۰ میلیارد تومان سرمایه و اعتبار، انجام شده و تا 

مراحل نهایی بالغ بر هزار میلیارد تومان هزینه خواهد شد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان مرکزی:
استان مرکزی جز پنج استان برتر کشور درضریب پوشش بیمه ای است

اراک- فرناز امیدی: مدیرکل تامین اجتماعی استان مرکزی گفت: ضریب 
پوشش بیمه ای در استان مرکزی به ۷۱ ممیز 2۴ صدم رسیده و استان جز 5 
اســتان برتر کشور در ضریب پوشش بیمه ای است. علیرضا حسینی، مدیرکل 
تامین اجتماعی استان مرکزی ۱3 بهمن در نشست خبری با اصحاب رسانه بیان 
داشت: سازمان تامین اجتماعی مهمترین حلقه در بخش بیمه های اجتماعی 
نظام جامع رفاه کشور، بیش از نیمی از جمعیت کشور را تحت پوشش خود دارد. 
وی ادامه داد: پایبندی به حقوق و رعایت تعهدات بین نسلی و عدم تحمیل طرح 
های فاقد تضمین مالی بین نسلی، تامین منابع پایدار، رعایت محاسبات بیمه ای 

و تعادل بین منابع و مصارف و توسعه و فراگیرسازی پوشش بیمه اجتماعی در کشور از دیگر موارد مشخص شده در این نقشه راه است. 
مدیرکل تامین اجتماعی اســتان مرکزی گفت: در استان مرکزی امسال 2۰ هزار قرارداد بیمه زنان خانه دار و دانشجویان منعقد شده و 
استان جز ۶ استان اول با بالاترین آمار در این حوزه است. حسینی افزود: تکمیل، توسعه و طراحی ۱33 پروژه درمانی از سوی سازمان در 
حوزه بیمه ، درمان و رفاهی با ۹ هزار و ۶۸2 میلیارد تومان عمدتا در مناطق محروم کشور از دیگر اقدامات بوده که در حوزه بیمه ای دو 
پروژه مربوط به استان مرکزی است که امیدواریم در همین ماه پروژه بزرگ ملی فرهنگی-ورزشی تامین اجتماعی با ظرفیت ۱5۰۰ صندلی 
جنب بیمارستان امام خمینی)ره( به بهره برداری برسد، کلنگ زنی شعبه تامین اجتماعی در شهرستان تفرش نیز پروژه دیگر استان است. 
وی تاکید کرد: جمعیت تحت پوشش استان مرکزی بر اساس آذرماه سال ۱۴۰۱، یک میلیون و ۱۸ هزار و 3۹۱ نفر است که سال گذشته 
آذرماه این آمار ۹۸۸ هزار و ۷۷۷ نفر بوده که نشان از افزایش 3 درصدی دارد، ضریب پوشش به ۷۱ ممیز 2۴ صدم رسیده و جز 5 استان 
برتر کشور در ضریب پوشش هستیم. حسینی بیان داشت: بیمه شدگان اصلی استان 33۶ هزار و 35۰ نفر است که نسبت به سال گذشته 
2 ممیز و ۸۷ درصد افزایش داشته است، بیمه شدگان اجباری نیز سال گذشته 222 هزار و ۷25 نفر بوده و اکنون به 23۰هزار و ۴۶۱ نفر 
رسیده که ۷۷3۶ نفر افزایش داشته که البته 5 هزار نفر نیز بازنشسته شده اند که این افراد نیز جایگزین شده اند و در مجموع ۱2 هزار نفر 

اشتغال جدید در استان طی یکسال اخیر ایجاد شده است.

اعزام 122 مبلغ سازمان اوقاف در راستای جهاد تبیین
قم- خبرنگار فرصت امروز: طی ایام الله دهه فجر امســال، ۱22 نفر از 
مبلغان ســازمان اوقاف در راستای تحقق جهاد تبیین، به مناطق مختلف اعزام 
شدند. به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، همزمان 
با ایام الله دهه فجر امسال و به همت اوقاف استان قم، ۱22 نفر از مبلغان مجرب 
و کارآزموده این سازمان در راستای تحقق اهداف جهاد تبیین به مناطق مختلف 
و بقاع متبرکه اعزام شدند. گفتمان انقلاب اسلامی، جنگ شناختی و ترکیبی 
و ایران ســتیزی، از جمله محورهای اصلی تبلیغ در این مرحله خواهد بود که 
از ۱۸ تا 22 بهمن ماه اجرایی می شود. گفتنی است تمام این مبلغان در حوزه 

اجرای چند رسانه ای دارای تخصص و تجربه بوده و در مدت تبلیغ، به بیان دستاوردهای انقلاب اسلامی در موضوعات یاد شده می پردازند.

نورالدین رحیمی مدیرکل بیمه سلامت استان ایلام:
پرداخت سالیانه 2۳۰ میلیارد تومان هزینه درمان به مراکز و موسسات 

طرف قرارداد
ایلام-هدی منصوری:نورالدین رحیمی مدیرکل بیمه سلامت استان ایلام در نشست خبری با اصحاب رسانه به مناسبت دهه فجر 
گفت: خوشبختانه در چهل و چهارمین جشن پیروزی انقلاب اسلامی شاهد ارتقا سلامت جامعه نسبت به ادوار اخیر هستیم که این مهم 
یکی از مهمترین اقدامات سازمان بیمه سلامت می باشد. وی افزود: سازمان بیمه سلامت سالیانه 23۰ میلیار تومان هزینه درمان به مراکز 
بیمه ای ، خصوصی و خیریه در قالب ۴۰۰ مرکز طرف قرار داد پرداخت کرده است . مدیر کل بیمه سلامت ادامه داد:۷۶درصد بیمه شدگان 
تحت پوشش بیمه سلامت از خدمات رایگان بهره مند می شوند. رحیمی با اشاره به اینکه طرح نسخه الکترونیک با دقت ، سرعت و شفافیت 
مالی اقدام خوبی در حوزه سلامت است گفت: طرح های مختلفی جهت حمایت از بیماران در استان در حال اجرااست. وی به چند نمونه از 
این طرح ها اشاره کرد و افزود: طرح حمایت از زوجین ناباور ،پوشش بیمه ای رایگان 5 ساله مادران باردار و فرزندان آنها ،قرارداد با 25 مرکز 
باز پروی معتادان و تحت پوشش قرار دادن بیمه ای نهادهای مختلف چون کمیته امداد، بهزیستی ، طلاب، دانشجویان و... از جمله ای طرح 
ها است. مدیر کل بیمه سلامت به پوشش بیمه ای بیماران خاص پرداخت و گفت: ۱۰۷ بیماری خاص و صعب العلاج تحت پوشش خدمات 
درمانی بیمه سلامت قرار گرفته که از این تعداد2۷ نوع بیماری با استفاده از کد ملی بیمار نشان دار شده و خدمات رایگان ارائه خواهند داد. 

بهره برداری از 14 پروژه مخابراتی همزمان با دهه فجر در شهرستان کلاله 
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: رئیس اداره  مخابرات شهرســتان کلاله از افتتاح ۱۴ طرح مخابراتی در این شهرســتان خبر داد. 
 ، ADSL مهندس نوری با اعلام این خبر افزود :  راه اندازی کافو نوری مسکن مهر شهر فراغی ، نصب سوئیچ مرکز فنی ، توسعه پورت
نصب وراه اندازی طرح فیبرنوری بانک ملت شرق استان ، فیبر کشی BTS روستای کوسه ، تاسیس و راه اندازی سایت جدید همراه اول 
روستای کوسه ، ارتقا تکنولوژی سایت قودنه -  حیدرآباد و یلی بدراق از جمله پروژه های افتتاح شده است. وی با اشاره به سرمایه گذاری 
بالغ بر ۹2 میلیار ریالی انجام شده ،  توسعه زیرساختهای مخابراتی ، ارتقاء کیفیت ، پایداری ، افزایش سطح دسترسی اقشار مختلف و در 
نهایت جلب رضایت حداکثری مردم را به شبکه های مخابراتی و ارتباطی را از مهم تربن اهداف مخابرات منطقه گلستان در آماده سازی 

این طرح ها دانست .

تبریز - فلاح: مجمع عمومی عادی صاحبان ســهام شرکت آب و 
فاضلاب اســتان آذربایجان شرقی به ریاست معاون مهندسی و توسعه 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و با حضور مهندس محمد خانی، 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی، سهامداران این 
شرکت از جمله نماینده سهام شهرداری ها و کلیه معاونین این شرکت 

برای تصویب بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰2 تشکیل گردید.
بر این اساس، کلیات بودجه سال ۱۴۰2 و صورتهای مالی سال ۱۴۰۰ 

شرکت آب و فاضلاب به تصویب اعضاء جلسه رسید.
در ابتدای جلســه مهندس خانی از عملکرد و فعالیت هیأت مدیره 
شــرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در خصوص برنامه های 
پیش بینی شده برای یکسال مالی، اعم از درآمدها، اعتبارات دولتی، سایر 
منابع تامین اعتبار و برآورد هزینه ها جهت تحقق سیاست ها و نیل به 
اهداف این شــرکت و همچنین در خصوص کلیات بودجه سال ۱۴۰2 
گزارشی ارائه کرد و بعداز بحث و بررسی کارشناسی و ارائه نقطه نظرات 
کارشناســان شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، بودجه پیشنهادی 
سال ۱۴۰2 شرکت آب وفاضلاب استان آذربایجان شرقی مورد تصویب 

صاحبان سهام قرار گرفت.
در ادامه جلســه معاون مهندسی و توســعه شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور، نیز مطالبی را برای بهبود عملکرد اقتصادی شرکت آب 

و فاضلاب استان بیان کرد.
آقازاده حبشــی در عین حال بر استفاده از سرمایه های راکد و ایجاد 
ارزش افــزوده از آن ها تاکید کرد و گفــت: حفاظت فیزیکی و پدافند 
غیرعامل نیز در تمام مناطق و پروژه ها باید به شدت جدی گرفته شود.

معاون مهندسی و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ادامه 
داد: اولویت با آب شرب مردم عزیز است و در کنار بحث کیفی آب باید با 

برنامه ریزی های کوتاه و بلند مدت به فکر گذر از تنش آبی سال بعد بود 
که خوشبختانه در شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی کارهای خوبی 

در این حوزه انجام شده است.
آقازاده حبشی همچنین اظهار کرد: باز تخصیص آب جهت مشارکت 
های عمومی و خصوصی مهم اســت و در این باره اســتفاده از پساپ 

تولیدی تصفیه خانه ها جهت استفاده در صنعت ضروری می باشد.
وی گفت: اســتفاده از ظرفیت خیرین نیز در حوزه آب و فاضلاب با 
کمک و جهش در پروژه ها می شود که آذربایجان شرقی در این حوزه 
هم پیشــرو بوده و با کمک این بزرگواران توانسته با مبلغ 5۴ میلیارد 

تومان مشکل ۹۱ روستا حل شود.
وی ابراز امیدواری کرد: در سال آینده شاهد پیشرفت شرکت آبفای 
اســتان در همه حوزه های تعیین شــده اهداف شرکت آب و فاضلاب 
آذربایجان شرقی باشــیم. معاون مهندسی و توسعه شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشــور در پایان از تمامی کسانی که به هر نحو در تهیه 
و تدوین بودجه ســال ۱۴۰2 و صورتهای مالی ســال ۱۴۰۰ شرکت 

همکاری و همیاری داشتند، تشکر و قدردانی کرد.
انتخاب آبفا آذربایجان شرقی بعنوان سفیر جهانی مدیریت سبز

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی از طرف جامعه جهانی 
مدیریت سبز بعنوان سفیر سبز در بخش های دفترکار سبز و نیز محاسبه 

ردپای کربن در صنعت آب و فاضلاب انتخاب شد.
با توجه به اقدامات ارزشمند و بی نظیر شرکت آب و فاضلاب استان 
در راستای استقرار سیســتم های مدیریت سبز و با توجه گستردگی 
آنها؛ شــرکت آب و فاضلاب اســتان آذربایجان شرقی از طرف جامعه 
جهانی مدیریت ســبز بعنوان سفیر سبز در بخش های دفترکار سبز و 
نیز محاسبه ردپای کربن در صنعت آب و فاضلاب انتخاب و استوار نامه 
آن با امضای دکتر برگر رئیس جامعه جهانی مدیریت سبز به نمایندگان 

شرکت اعطا گردید.
در این مراسم با پخش کلیپ اقدامات صورت گرفته شرکت در زمینه 
استقرار دفاتر کار ســبز و نیز گزارش پروژه ردپای کربن توسط رئیس 
کارگروه های مربوطه؛ دکتر امامی رئیس انجمن مدیریت ســبز ایران 
ضمن تشــکر از اقدامات شرکت آبفا در حوزه مدیریت سبز، به پیشرو و 
الگو بودن این شرکت در بین دستگاه های اجرایی در سطح ملی اشاره و 
خواستار همکاری شرکت آبفا در زمینه اشاعه ی دانش روز سبز به سایر 
دستگاه های اجرایی و صنعت آب و فاضلاب شد. خاطرنشان می شود که 
جامعه جهانی مدیریت سبز )Green Global network(  با همکاری 
انجمن مدیریت ســبز ایران در راستای ضرورت توسعه دانش مدیریت 
سبز، تصمیم بر تشکیل  شبکه جهانی سبز نموده که این شبکه با عنوان 
سفیران سبز شناخته می شوند و ماموریت آنان همکاری با جامعه جهانی 
مدیریت ســبز در زمینه انتقال دانش روز مدیریت سبز به سازمان ها و 

صنعت خواهد بود.

بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: شهردار بندرعباس :گمبرون 
شهر هدیه ویژه دهه فجر به مردم شریف هرمزگان و شهر بندرعباس 
برای دیدن و شنیدن واقعیت های و امید بخشی به شهر بندرعباس 

و استان هرمزگان است.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس 
مهدی نوبانی در آیین افتتاح این رسانه که با حضور دبیری نژاد و خانم 
عامری دوعضو شــورای شهر وًجمعی از مدیران شهرداری و کارکنان 
روابط عمومی شهرداری برگزار شد گفت: امروز اتفاق بسیار مبارکی در 
ایام دهه فجر رقم خورد چرا که افتتاح این مکان قدرت و امتیازی ویژه 

برای حوزه رسانه شهر و استان محسوب می شود.
شهردار بندرعباس افزود : قطعا ظرفیتی که در حوزه روابط عمومی 
شهرداری وجود دارد می تواند این رسانه را خوب مدیریت کند و نهادها 

و سازمانهای استان و شهر بندرعباس از آن بهره مند شوند.
مهندس نوبانی از رسانه در دنیای امروز به عنوان یک قدرت و برگ 

برنده یاد کرد و توضیح داد: موفقیت های اکثر کشــورها در سیاست 
هایی که دنبال می کنند از طریق قدرت رسانه ای شکل می گیرد و 
هر کشوری در حوزه رسانه ای قوی تر أست در این مسابقه برنده است 
درشهرها و مدیریت شهری هم رسانه های با نقش پر رنگ خود می 

توانند ارتباط دو سویه را شکل دهند و به مخاطبان و شهروندان نزدیک 
شوند این رابطه نزدیک منجر به اعتماد سازی می شود که شرایط را به 

سمت و سوي مطلوبی در جهت توسعه شهر ها پیش می برد.
شـهردار بندرعبـاس از تلویزیـون و رادیـو گمبرون شـهر به عنوان 
موفقیت و یک پروژه شـاخص رسـانه ای در اسـتان و شهر بندرعباس 
یـاد کـرد و بیـان داشـت :اگـر این رسـانه در مسـیر درسـت حرکت 
کنـد مـی توانـد منبعـی موثق و معتبر در شـهر و کشـور باشـد نگاه 
رسـانه ای سـواد رسـانه ای و قالب محتوا و شـکل و شـمایل رسـانه 
ای ایـن مجموعـه باید در جهت توسـعه همه جانبه شـهر بندرعباس 
باشـد زیرا همه سـازمانها و نهادهای مسـتقر در مرکز اسـتان هدفی 
جـز پیشـرفت و توسـعه شـهر را دنبـال نمـی کنند و طبیعی اسـت 
کـه در ایـن مسـیر بایـد بـه گونـه ای حرکـت کننـد کـه راه و روش 
و شـرایط فرهنگـی و اجتماعـی اقتصـادی شـهر به صـورت یکجا در 

مسـیر درسـت اطلاع رسـانی حرکـت کند.

با برگزاری جلسه مجمع عمومی صاحبان سهام انجام شد؛

تصویب کلیات بودجه سال ۱۴۰۲ و صورتهای مالی سال ۱۴۰۰ آبفا آذربایجان شرقی 

شهردار بندرعباس خبر داد

افتتاح رادیو و تلویزیون اینترنتی گمبرون شهر

بوشهر- خبرنگار فرصت امروز: احمد محمدی زاده در آیین افتتاح 
پروژه های دهه فجر شهرستان دیلم با تبریک ایام الله دهه فجر و چهل و 
چهارمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی اظهار داشت: مردم قدرشناس 
ایران اسلامی از جمله استان بوشهر با حضور حماسی در راهپیمایی 22 
بهمن سالروز پیروزی انقلاب اسلامی بار دیگر حماسه جدیدی خلق و 

دشمنان را ناامید می کنند.
وی با بیان اینکه در دهه فجر امسال طرح های مهمی در بخش های 
مختلف در استان بوشهر افتتاح و یا عملیات اجرایی آن آغاز شد گفت: 
اکنون در 3 منطقه اســتان بوشهر طرح های مهمی عملیات اجرایی آن 
آغاز می شــود که شامل شــهرک صنایع پایین دستی پتروشیمی در 
عســلویه، پرورش جلبک در دشتستان و طرح های زیربنایی در منطقه 

ویژه اقتصادی شمال استان بوشهر است.
استاندار بوشهر از برگزاری برنامه جشن خودکفایی مددجویان کمیته 
امداد با حضور رئیس کمیته امداد کشور در بوشهر خبر داد و بیان کرد: 
جشن خودکفایی اقتصادی خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد که با 
اجرای طرح های اقتصادی، تولیدی و سرمایه گذاری توانمند شده اند در 

استان بوشهر در حال برگزاری است.
محمدی زاده با اشــاره به افتتاح طرح های برق رســانی در اســتان 
بوشــهر گفت: در اجرای این طرح ها افزون بر 3 هــزار و 3۰۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری و در سال جاری با حضور وزیر نیرو افتتاح و مورد 

بهره برداری قرار می گیرد.
استاندار بوشــهر با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادی صنعتی شمال 

استان بوشهر دارای ۱3 کیلومتر حاشیه ساحل خلیج فارس است تصریح 
کرد: در ۱۱ سال گذشته به استثنا شبکه برق فشار ضعیف و زیرسازی 
برخی نقاط این منطقه ویژه، اقدامی برای ایجاد زیرساخت های اساسی 

منطقه ویژه اقتصادی صنعتی شمال استان بوشهر انجام نشده بود.
وی با بیان اینکه در هفته دولت امسال عملیات زیرساختی منطقه ویژه 
شمال استان بوشهر آغاز شد خاطر نشان کرد: صدور پروانه بهره برداری 
صنعتی و سرمایه گذاری و آغاز ساخت واحدها و صنایع نیاز به زیرساخت 
لازم دارد و با پیگیری انجام شده در سفر دور اول رئیس جمهور اعتباراتی 

مصوب شد.
استاندار بوشهر اضافه کرد: در دوره شش ماه گذشته طرح هایی که در 
منطقه ویژه اقتصادی صنعتی شمال استان اجرا شده کم نظیر است و در 
جلسه نهاد ریاست جمهوری، مسئولان که از طرح های این منطقه ویژه 

بازدید کرده بودند از آن کاری بسیار با کیفیت و با سرعت یاد کردند.
محمدی زاده با بیان اینکه شــمال اســتان بوشــهر از هیچ صنعتی 
برخوردار نیســت ادامه داد: امرار معاش مردم در شــمال استان بوشهر 
مبتنی بر دریا، تجارت و دریانوردی است که باید ظرفیت های لازم کاری 
ایجاد شود و به جد برای تحقق این مهم اقدامات لازم در دستور کار قرار 
گرفته اســت تا ان شاءالله کار سرمایه گذاری آغاز شود و لازمه آن ایجاد 

زیرساخت ها است.
احمد محمدی زاده در آیین آغاز عملیات اجرایی تکمیل باند دوم جاده 
ورودی شهر دیلم با اشاره به اهمیت این پروژه اظهار داشت: تکمیل این 
باند به شکل محسوسی زمینه تسهیل رفت و آمد و کاهش بار ترافیکی را 
در این محور فراهم می کند که منجر به ارتقای امنیت جاده ای می شود.

وی ادامه داد: دولت ســیزدهم در راســتای تامین زیرســاخت های 
حیاتی برنامه های ویژه برای توســعه استان بوشهر دارد که یکی از این 
زیرســاخت ها، ارتقا سطح جاده ها و افزایش دسترسی و امنیت تردد در 

سراسر این استان است.
اســتاندار بوشهر یادآور شــد: در دهه مبارک فجر بیش از 3۰۰ هزار 
میلیارد تومان اعتبار طرح و پروژه عمرانی و اقتصادی در استان بوشهر 

افتتاح و اجرایی می شود.
مدیرکل راه و شهرســازی استان بوشهر نیز گفت: این پروژه با اعتبار 
یکهزار و ۴۶ میلیارد تومان تکمیل می شود. سید محمود دستغیبی افزود: 
این راه ارتباطی ۶.5 کیلومتر طول و ۱۱.5 متر عرض دارد و در قراردادی 

۱2 ماهه تکمیل و بهره برداری می شود.

استانداربوشهر:

 دردهه فجرامسال عملیات اجرایی  طرحهای مهمی دراستان بوشهر  آغازشد 
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تبریز- فلاح: مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز کشــور از پایش 
25 هزار و ۷۰۰ کیلومتر از مســیر خطوط لوله انتقال گاز این منطقه 
جهــت حفظ و صیانت از حریم خطوط لوله در ســالجاری خبر داد و 
گفت: در این راستا 5۴۹ مورد اخطار برای رفع تجاوزات حریم خطوط 

لوله داده شد.
فیـروز خدائـی گفـت: بـا توجـه بـه توسـعه سـاخت و سـازها در 
مجـاورت خطـوط لولـه انتقال گاز و بـه منظور حفظ حریـم ایمنی و 
ممانعت از سـاخت و سـازهای غیر مجاز، پاسـخ دهی به اسـتعلام ها 
و نامـه های اشـخاص حقوقی، حقیقی و سـازمان ها ضرورت داشـته 
کـه در ایـن مـورد، طی ۹ ماهه سـالجاری 2 هزار و ۴۹۷ مورد پاسـخ 

به اسـتعلامات داده شـده است.
وی با تاکید بر مشتری مداری و تسریع در پاسخگویی به مکاتبات 
و تــلاش در جهت رفع مشــکلات موجود، افزود: پاکســازی حریم و 
جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز به منزله صیانت از سرمایه های 
ملی بوده و فراهم کردن حداقل ایمنی و سلامتی برای ساکنین جوار 

خطوط لوله فشار قوی، در سرلوحه کار منطقه است.
خدائی، برضرورت جلوگیری از ســاخت و سازهای غیرمجاز، برای 
فراهم کردن حداقل ایمنی و سلامتی برای ساکنان جوار خطوط لوله 
فشــار قوی گاز تاکید کرد و همدلی و همکاری تمام نهادها و سازمان 

ها را خواستار شد.
وی خاطرنشان کرد: خطوط لوله گاز کشور از سرمایه های عظیم و 
شریان های مهم اقتصادی بوده و حفاظت و حراست از این سرمایه های 

ملی بسیار حائز اهمیت است.
خدائی با اشــاره به اینکه بیشتر موارد رعایت نکردن حریم خطوط 
لوله در این منطقه مربوط به کشــاورزان، گاوداری ها، مرغداری ها و 
ویلاسازی هاست، اظهار کرد: پس از سه مرتبه اخطار در صورت عدم 
اصلاح وضعیت، طبق قانون با همراهی نیروی انتظامی نسبت به قلع و 

قمع ساخت و سازهای بدوم مجوز اقدام می شود.
بر مبنای قانون منع احداث بنا و ساختمان در طرفین خطوط لوله 
انتقال گاز مصوب سی و یکم خرداد ۱35۰ شمسی احداث هر گونه بنا 
و ساختمان در فاصله 25۰ متر از هر طرف محور خطوط انتقال گاز در 

خارج از محدوده شهرها ممنوع است.
بر اساس همین قانون صدور هرگونه مجوز و برداشت از کلیه معادن 
تا فاصله 25۰ متری خطوط انتقال گاز، همچنین صدور هرگونه مجوز 
و برداشــت مخلوط های رودخانه ای تا فاصله 25۰ متر در بالا دست 
و ۱۰۰۰ متر در پایین دســت خطوط انتقال گاز، بدون اجازه کتبی از 

شرکت ملی گاز ممنوع است.
منطقه ۸ عملیات انتقال گاز بعنوان یکی از مناطق دهگانه شرکت 
انتقال گاز ایران در سال ۱3۷۰ با ۱۰2 کیلومتر خطوط لوله، کار خود 
را شروع کرد و وظیفة انتقال گاز به مبادی مصرف در استانهای اردبیل، 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و قسمت هایی از استان های گیلان، 

زنجان و کردستان را بر عهده دارد.
این منطقه در حال حاضر با دارا بودن ســه ایستگاه اندازه گیری و 
صادرات و یک ایستگاه اندازه گیری و واردات، به عنوان تنها دروازه اصلی 

صادراتی گاز ایران به کشورهای تحت قرارداد می باشد.
منطقه ۸ عملیــات انتقال گاز ایران به جهت تحت پوشــش قرار 
دادن اســتانهای سردسیر و صعب العبور کشور و همچنین با داشتن 
۹ تأسیســات تقویت فشــار گاز، ۱3 درصد از تأسیسات تقویت فشار 
گاز شــرکت انتقال را به خود اختصــاص داده و با دارا بودن 32 واحد 

توربوکمپرسور ۱3 درصد از کل گاز کشور را انتقال می دهد.
امسال میزان گاز انتقال یافته در منطقه نسبت به مدت مشابه سال 

قبل نزدیک به ۹ درصد افزایش داشته است.

مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز کشوراعلام کرد؛

۵4۹ مورد اخطار به متجاوزان حریم خطوط لوله منطقه ۸ انتقال گاز داده شد
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سامانه پل
در دنیای مدرن همســو شــدن بانک ها با فناوری های نوین جزو الزام های اساسی است. از همین رو بانک 
مرکزی ایران در راستای همسویی با تحولات مدرن، چندی قبل سامانه ای را به نام سامانه پل رونمایی کرده 

که مانند ساتنا و پایا کارش نقل و انتقال پول است.
سامانه الکترونیکی پل چیست؟

سامانه پل مخفف شده ترکیب پرداخت لحظه ای است و همانطور که از اسمش پیداست مشتری می تواند 
در کوتاه ترین زمان ممکن پول را به حساب دیگری انتقال دهد. در این سامانه نیازی به شماره کارت نیست 
بلکه مشــتری باید شماره حساب مقصد را وارد کند. استفاده از شماره حساب به جای شماره کارت، از نظر 

استانداردهای جهانی بسیار امن تر است.
تفاوت سامانه پل با ساتنا، پایا و کارت به کارت

شاید این سوال مطرح باشد که با وجود نرم افزارها و سامانه های مختلف، سامانه پل چه کارکرد متفاوت تری 
دارد؟ تا چندی قبل اگر یک مشتری قصد انتقال پول به حساب دیگری تا سقف 15 میلیون را داشت باید از 

ساتنا یا پایا استفاده می کرد.
ســامانه های پایا )ســامانه پایاپای الکترونیک( و سانتا )ســامانه الکترونیک ناخالص تسویه آنی( هم جزو 
سامانه های انتقال وجه هستند. مشتری می تواند برای انتقال پول به دیگری، بدون محدودیت سقف واریزی از 
حواله پایا استفاده کند ولی محدویت زمانی مانع از این است تا هر زمانی این انتقال صورت بگیرد. ضمن اینکه 

سامانه مناسبی برای انتقال سریع پول نبوده و نیست.
ســامانه ساتنا هم با ایرادهایی روبه روست اول اینکه حواله ساتنا در ساعت های کاری بانکی، انتقال پول را 
انجام می دهد و اگر مشتری بعد از ساعت کاری بانک ها، پول را حواله کند، پول روز بعد به حساب طرف مقابل 
واریز می شــود. این مسئله موجب نارضایتی خیلی از مشتریان بوده و گاه مانع داد و ستدهای مالی می شده 

ضمن اینکه کارمزد حواله ساتنا دو دهم درصد مبلغ تراکنش است.
سامانه پل در مقایسه با کارت به کارت هم خیلی بهتر است. در کارت به کارت سقف انتقال تا 10 میلیون 

تومان است، اما در پل مشتری می تواند تا 15 میلیون تومان جابه جا کند.
در شیوه کارت به کارت پول به شماره کارت مقصد واریز می شود، اما در سامانه پل، پول به شماره حساب 
شخص واریز می شــود. همچنین کارمزد انتقال پول در سامانه پل تقریبا نصف کارمزد کارت به کارت است 
یعنی برای انتقال 15 میلیون تومان حدود 4 هزار تومان کسر می شود، اما در سامانه پل این کارمزد به نصف 

تقلیل پیدا می کند.
مزایای استفاده از سامانه پل 

بانک مرکزی برای اینکه بتواند این ایرادها را رفع کند اقدام به راه اندازی سامانه پل کرده است. سامانه پل 
نسبت به سامانه های دیگر، بهتر است.

اول اینکه مشتری می تواند با استفاده از این سامانه در هر ساعت از شبانه روز تا سقف 15 میلیون به حساب 
مقصد انتقال دهد.

 دوم اینکه انتقال پول به سرعت و در همان لحظه انجام می شود. 
سوم اینکه کارمزد انتقال پول در سامانه پل، از ساتنا و پایا و کارت به کارت هم کمتر است.

چهارم اینکه امنیت انتقال پول در سامانه پل از دیگر سامانه های موجود به مراتب بهتر است. 
شیوه های  انتقال پول در سامانه پل 

برای اینکه مشتری بتواند از سامانه پل جهت انتقال پول استفاده کند سه روش وجود دارد: 
روش اول مراجعه حضوری به بانک: 

روش اول مراجعه حضوری به بانک های تحت پوشش سامانه پل است. در این روش فرد به بانک مورد نظر 
مراجعه می کند ســپس فرم سامانه پل را دریافت و تکمیل می کند؛ آنگاه مسئول باجه از طریق شماره شبا 

انتقال پول را به سرعت انجام می دهد.
روش دوم استفاده از اینترنت بانک: 

 در این روش در هر ساعت از شبانه روز می توانید بدون دسترسی به گوشی هوشمند از طریق سایت بانک 
همان اینترنت بانک مبلغ موردنظر را به حساب مقصد انتقال دهید .

روش سوم استفاده از موبایل بانک: 
در این روش اپلیکیشن بانک را روی گوشی خود نصب می کنید و در هر ساعت از شبانه روز به سرعت مبلغ 

موردنظر را تا سقف تعیین شده انتقال می دهید .
 در صورتی که مشتری بخواهد به صورت غیرحضوری از خدمات سامانه پل استفاده کند یک کد پیامکی 
به شماره مشتری جهت تاییدیه ارسال می شود تا مشتری به آسانی بتواند عملیات بانکی یا همان انتقال پول 

خود را در سریع ترین زمان ممکن انجام دهد.
بانک های تحت پوشش سامانه پل 

در حال حاضر تعدادی از بانک ها از جمله بانک پاســارگاد، ملی، ملت، آینده، صادرات، ســینا، گردشگری، 
مسکن، مهر ایران، ایران زمین، پست بانک ،کشــاورزی، پارسیان، سامان، دی، توسعه تعاون و خاورمیانه این 

خدمات را ارائه می کنند.
نتیجه:

بدون شک این اقدام بانک مرکزی در جهت تسهیل خدمات بانکی و استفاده از فناوری های نوین در جهت 
ایجاد جلب حداکثر رضایت مندی مشــتریان بانکی است. گرچه استفاده از خدمات کارت به کارت یا ساتنا و 
پایا دارای مزیت های زیادی هستند، اما با رونمایی از سامانه پل مزیت های دیگری هم به آنها اضافه شده است. 
 از این پس مشتریان بانک ها می توانند با استفاده از سامانه پل در هر ساعت از شبانه روز که بخواهند تا سقف 
15 میلیون تومان پول را به حساب مقصد انتقال دهند. ضمن اینکه در این انتقال، پول به شماره حساب مقصد 
واریز می شود و همین مسئله می تواند امنیت جابه جایی را بیشتر کند. طبعا این مزایا در کنار کارمزد کمتر 

می تواند رضایت بیشتر مشتریان بانکی را جلب کند.

تبلیغـاتخلاق مدرسهمدیریت

نویسنده: علی آل علی
قطع همکاری با کارمندان یا به زبان خودمانی اخراج آنها 
برای بیشتر مدیران کاری ترسناک محسوب می شود. هرچه 
باشد کارمندان با هزار امید و آرزو در یک شرکت کار می کنند 
و قطع همکاری با آنها ضربه روحی بدی محســوب می شود. 
از طرف دیگر دنیای کســب و کار اصلا توجهی به این مدل 
محاســبات ندارد. به همین خاطر اگر معطل کنید، چه بسا 
برندتان در یک چشم به هم زدن شکست خورده و علاوه بر 

کارمندان، خودتان هم بیکار شوید!
اگر از مخاطب های پر و پاقرص روزنامه فرصت امروز باشید، 
خیلی خوب می دانید ما برای هر مشکلی یک راه حل داریم. 
قطع همکاری با کارمنــدان هم دقیقا چنین وضعیتی دارد. 
البته این به معنای اخراج بی دلیل کارمندان نیست. در عوض 
ما فقط شــما را به یک ماجراجویی برای ساده تر کردن قطع 
همکاری با کارمندان دعوت می کنیم. اینطوری بعد از جلسه 
توجیهی و اخــراج کارمندان دیگر احســاس عذاب وجدان 
اذیت تان نخواهد کرد. پس با ما همراه باشید تا تکلیف فرآیند 

اخراج کارمندان را روشن کنیم. 
برنامه ریزی برای جلسه: مهمترین بخش کار

اخراج یک نفر خبری نیســت که همینطور بی مقدمه اعلام 
کنی؛ چراکه واکنش هر کس به این خبر متفاوت خواهد بود. چه 
بسا یکی از کارمندان بسیار راحت با آن کنار آمده و فردی دیگر 
طوری قشقرق به پا کند که نگو. به همین خاطر اولین توصیه ما 
تشکیل یک جلسه خودمانی برای طرح مسئله است. مثلا فرض 
کنید یکی از بازاریاب های شــرکت در طول ماه های اخیر اصلا 
عملکرد خوبی نداشته و قصد داریم هر طور شده از شرش خلاص 
شوید. در این صورت باید از او بخواهید تا بعد اول صبح به جای 
حضور در بین همکاران به یک جلسه در دفتر مدیریت بیاید. تا 

اینجای کار همه چیز کاملا عادی به نظر می رسد. 
بعد از اینکه جلسه شروع شد، باید کم کم اصل مطلب را به 
کارمند قصه مان منتقل کنیم. اینطوری نه خبری از خجالت 
کشــیدن در میان بقیه همکاران خواهد بود، نه اینکه رفتار 
احساســی کارمند موردنظر فضای شرکت را به هم می ریزد. 

یادتان باشــد در طول جلســه باید لحن صمیمانه ای داشته 
باشید تا کارمند موردنظر فشار زیادی را احساس نکند.

معمــولا بعد از اینکه خبر اخراج به کســی می رســد، تا 
چند دقیقه شــوکه خواهد بود. بنابراین عجله ای برای پایان 
جلسه نداشته باشید. همانطور که در سالن های سینما چند 
دقیقه ای بعد از پایان فیلم به تماشاگران فرصت برای خروج 
می دهند، شــما هم اصرار زیادی برای ترک شرکت از طرف 
کارمند نداشته باشید. چه بسا او نیاز به کمی وقت برای جمع 

و جور کردن وسایلش داشته باشد!
استفاده از فکت ها: راهی برای توضیح قطع همکاری

نویســنده ای را در نظر بگیرید که بعد از سال ها همکاری 
با یک انتشاراتی حالا شایعاتی درباره احتمال قطع همکاری 
انتشارات محبوبش به خاطر فروش پایین رمان ها در ماه های 
اخیر به گوشش رســیده است. احتمالا مدیر انتشارات قصه 
ما باهوش تر از آن اســت که همینطور بــدون مقدمه چاپ 
رمان های نویسنده قدیمی اش را متوقف کند. به همین خاطر 
تشــکیل یک جلسه )تکنیک اول( محتمل خواهد بود. نکته 
مهم در این میان نه تشکیل جلسه، بلکه دیالوگ هایی است 
که قرار است بین طرفین رد و بدل شود. به هر حال اینجا پای 

قطع یک همکاری چند ساله در میان است. 
بیشتر آدم ها وقتی پای یک جلســه مهم وسط باشد، باز 
کردن ســر بحث را کاملا فراموش می کنند. به همین خاطر 
مــا در روزنامه فرصت امروز معتقدیم اســتفاده از فکت های 
دقیق بهترین روش برای شروع مکالمه ای نتیجه بخش خواهد 
بود. به زبان خودمانی، شما باید با دلایل مشخص و استفاده 
از آمارهای دقیق دلیل قطــع همکاری تان را توضیح دهید. 
اینطوری بدون اینکه ماجرا شخصی شود، همه چیز به خوبی 
و خوشــی تمام خواهد شــد.  خیلی وقت ها کارمندان نه به 
خاطر از دست دادن موقعیت شغلی، بلکه نحوه قطع همکاری 
حسابی شوکه می شــوند. پس تا جایی که می شود از دلایل 
روشن برای توجیه تصمیم تان استفاده کنید. مثلا اگر مدیر 
بخش فروش را اخراج می کنید، به کاهش آمار فروش ماه های 
اخیر و ناتوانی وی در مدیریت کارمندان زیر دســتش اشاره 

کنید. اینطوری دیگر لازم نیست خیلی ماجرا را کِش داده یا 
برای توجیه تصمیم تان به آب و و آتش بزنید. 

ماجرا را خصوصی نگه دارید: قطع همکاری خبر داغ 
روزنامه ها نیست!

گاهی اوقات مدیران طوری رفتار می کنند که انگار ماجرای 
اخــراج یکی از کارمندان باید تیتــر اول روزنامه های معتبر 
جهان شــود. صرف نظر از اینکه چنین خودشیفتگی از کجا 
ریشه می گیرد، قرار نیست با اخراج یکی از کارمندان حسابی 
بازی کنید. هرچه باشــد کارمند قصه ما به اندازه کافی فشار 
روحی یا حتی مالی دارد که دیگر توانی برای تحمل فشــار 

شایعات و خبرهای گوناگون نداشته باشد. 
کافی اســت برای یک دقیقه هم که شــده خودتان را به جای 
کسی قرار دهید که همین چند دقیقه قبل در یک جلسه کاری 
حکم اخراجش را دیده است. بی شک پیچیدن سریع این خبر بین 
همکاران اصلا سناریویی نیست که شما برای خودتان دوست داشته 
باشید. پس یک لطفی کرده و این سناریو را برای هیچ کس دیگری 
هم اجرا نکنید؛ چراکه اعتبارتان به عنوان مدیر یک کســب و کار 
خیلی زود با این کارها زیر ســوال می رود. در عوض باید همه چیز 
را کاملا محرمانه نگه داشته و اجازه دهید کارمند سابق تان به مرور 
زمان با شرایط کنار بیاید. از این نظر کار شما مثل پزشکی است که 
اسرار بیمارش را به هیچ کس نمی دهد. اینطوری اعتبارتان به عنوان 
یک مدیر حرفه ای روز به روز بیشتر خواهد شد.  یادتان باشد هر 
شرکتی اســرار خاصی برای خودش دارد که هیچ کس نباید از 
آنها خبردار شــود. اینکه شــما چرا یک یا چند تا از کارمندان 
را اخراج کردید، ســوالی اســت که دیر یا زود مشتریان از شما 
می پرسند. با این حال قرار نیست شما در جواب طوری آبروی 
کارمنــدان را ببرید که دیگر نتوانند سرشــان را بلند کنند. در 
عوض به بیان یکی دو فکت دقیق درباره کاهش کیفیت عملکرد 

نیروی کار یا حتی شرایط مالی دشوار شرکت بسنده کنید. 
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